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Úvod  
 

Novoroční projev prezidenta Václav Klause nepostrádal patřičnou dávku optimismu, ale 

nezamlčel,  že  důsledky hospodářské krize budou i nadále citelné,  že reformy jsou nezbytné a  

jedině s její pomocí se dá zajistit, abychom se ani my, ale ani naše děti či vnuci nedostali do 

takových problémů, jakým dnes čelí některé země. Dále zdůraznil, že nepopulární opatření, která 

vláda dělá, stejně jako reformy, které připravuje, by musela provést každá vláda, která by byla na 

jejím místě. Ve svém projevu podpořil současnou vládu a nepřímo také kritizoval nespokojené 

lékaře.  

 Lidé sice prezidentův projev pozorně  vyslechli, ale utajeno většinou zůstalo to, co se 

odehrávalo v jejich nitru, když kladli na pomyslnou váhu svého rozhodování všechna opatření, která 

je od nového roku postihnou.  

 

3. ledna  se vyslovilo 77 procent dospělé populace proti vstupu Česka do eurozóny, 57 

procent je dokonce silně proti. S přijetím eura naopak souhlasí pouhých 15 procent obyvatel. 
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Vyplývá to z lednového průzkumu společnosti Médea Research, jehož se zúčastnilo 1 103 

respondentů. 

 

Ústavní soud začal v úterý 3. února projednávat stížnost sociálních demokratů namířenou 

proti škrtům v sociální oblasti. 

 Začátkem dubna pronikla na veřejnost kauza o uplácení politiků ve straně Věci veřejné,  

z níž byl obviněn ministr dopravy Vít Bárta, který po několika dnech podal demisi.  Jeho by měl ve 

funkci nahradit náměstek resortu Radek Šmerda. Prezident však Bártovu  rezignaci nepřijal. Nepřijal 

ani návrh na demisi ministra vnitra Radka Johna a ministra školství Josefa Dobeše. Vnitrostranický 

puč ohrozil stabilitu celé vlády. Premiér Petr Nečas uvažoval také o odvolání  ministra obrany 

Alexandra Vondry. 19. dubna se koaliční špičky dohodly, že ministrem vnitra bude Jan Kubice. 

Vystřídá předsedu Věcí veřejných Radka Johna, který bude vicepremiérem pro boj s korupcí. Křeslo 

ve vládě si udržel ministr školství Josef Dobeš (VV). Návrh na jeho odvolání měl na stole prezident,  

ale nepodepsal ho. Roli hrálo při rozhodování i to, že by Dobeš měl dovést do konce státní maturity. 

Podle Nečase je setrvání Radka Johna ve funkci „politickým kompromisem". Radek John však 

odešel z vlády 20. května.   

 Poslanci na mimořádné schůzi svým hlasováním podrželi vládu Petra Nečase. Ze 198 

přítomných podpořilo vládu 114 poslanců ODS, TOP 09 a VV; 84 poslanců se vyslovilo proti 

pokračování kabinetu. Pro vyslovení nedůvěry vládě se postavili tři bývalí členové klubu Věcí 

veřejných. Samotnému hlasování předcházela sedmihodinová diskuse poslanců. Jednání vlády však 

veřejnost hodnotí jako neprůhledná a nesrozumitelná. 

V dubnu   vyslalo žádost o pomoc zadlužené Portugalsko. Je to už třetí země po Řecku a 

Irsku.  

16. června o půlnoci ze středy na čtvrtek vypukla v České republice největší stávka od 

roku 1989;  odbory tak protestovaly  proti penzijním a zdravotnickým reformám, jež postihnou  

nejširší vrstvy obyvatelstva.  Stála železniční doprava a výrazně byla omezena v některých městech i 

městská hromadná doprava.  Nejvážnější situace se očekávala  v Praze, Brně a  v Olomouci;  přesto 

nebyly   hlášeny větší komplikace, očekávaný kolaps nenastal.  V Praze dorazil průvod k budově 

ministerstva financí, ministr Kalousek vyšel mezi dav, a ten  po něm házel rajčata. Odboráři 

prohlašovali, že je  Miroslav Kalousek před budovou ministerstva provokoval. Premiér Petr Nečas 

prohlásil, že kabinet reformy nezruší, je však schopen  o jejich rozsahu jednat. Odboráři žádali  

přepracování reforem. K jednání mezi vládou a odboráři mělo  dojít 20. června.  Lidé soudili, že 

odbory stávku zvládli, ale vláda neustoupila. V čele odpůrců stávky stál především prezident Václav 

Klaus.  

Po bouřlivém jednání v červenci schválila vláda schodek státního rozpočtu na rok 2012 ve  

výši 105 miliard.  

 

7. listopadu v noci po šestidenních obstrukcích prosadila koalice ve Sněmovně všech čtrnáct 

reformních zákonů týkajících se důchodového systému, zdravotnictví, daní a sociální oblasti. 

Důsledky ovlivní nepříznivě v příštím roce život každého z nás.   
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18. listopadu   v neděli ráno zemřel ve věku 75 let prezident, 

spisovatel a dramatik Václav Havel.  Zemřel ve spánku na své chalupě. V jeho poslední chvíli s ním 

byla jeho manželka Dagmar a jedna ze sester boromejek, které se o něj také v posledních měsících 

staraly. Měl dlouhodobé zdravotní problémy. 

Václav Havel se narodil 5. října 1936 v Praze. Vyrůstal v bohaté podnikatelské a kulturně 

založené rodině. Kvůli buržoaznímu původu nemohl po roce 1948 studovat humanitní obory. Vyučil 

se chemickým laborantem, absolvoval večerní gymnázium a poté studoval na Ekonomické fakultě 

ČVUT. Odtud se snažil přejít na AMU, kde byl odmítnut, a ČVUT už jej zpátky nepřijala. Od roku 

1960 působil v Divadle Na zábradlí jako jevištní technik, později se vypracoval na dramaturga, 

asistenta režie i autora her. Jeho první nastudovanou hrou byla v roce 1964 Zahradní slavnost. Ve 

stejném roce se oženil s Olgou Šplíchalovou, která jej provázela i v jeho nejtěžších obdobích. Během 

následujících let napsal dalších 16 her a stal se významným představitelem absurdního dramatu. Jeho 

zatím poslední hra Odcházení o osudu vysloužilého politika vyšla v roce 2007. 

 Když se v listopadu 1989 hroutila moc KSČ a na postech ve 

vedení státu nastalo veliké střídání, byl už Václav Havel takovou ikonou, že si málokdo uměl 

představit kohokoliv jiného jako nástupce komunistického prezidenta Gustáva Husáka. Na Pražském 

hradě vydržel celkem 13 let, během kterých si kromě uznání za své zásluhy vysloužil i kritiku.  

 Z disidenta prezidentem. Tak by se dala shrnout politická kariéra prvního československého a 

českého prezidenta po pádu komunismu, dramatika a vůdčí osobnosti českého disentu. Ve světě 

Václava Havla proslavilo humanistické poselství shrnuté v často citovaném výroku „Pravda a láska 

musí zvítězit nad lží a nenávistí“.  

Lidé v Praze i dalších městech bezprostředně po oznámení jeho smrti začali zapalovat svíčky a 

klást květiny na veřejných prostranstvích. První svíčky začaly hořet u sochy Svatého Václava na 

Václavském náměstí nebo u památníku 17. listopadu na Národní třídě. Lidé také spontánně a mlčky 

kladli  květiny a svíčky před vilu v Dělostřelecké ulici v Praze, kde Havel také žil. 

V den jeho úmrtí se v 18 hodin uskutečnil vzpomínkový průvod, který vedl od Václavského 

náměstí na náplavku u pražské Kampy. Na Hradě zavlály černé vlajky už odpoledne, a to jak na 

střeše vedle prezidentské standarty, tak na nádvoří vedle státní vlajky. V jednom z křídel Hradu za 

prosklenými dveřmi vystavila prezidentská kancelář Havlův portrét s černou stuhou a květinami v 

barvě trikolory a svící a stáli  tam vojáci Hradní stráže. Černý prapor vlál  i na arcibiskupském 

paláci. Sami lidé už začali nosit k Hradu svíčky a květiny, které pokládali k plotu na straně u 

Hradčanského náměstí. Prezident Václav Klaus svolal na Hrad schůzku nejvyvšších ústavních 

činitelů, aby připravili „další nezbytné kroky“. 

http://tema.novinky.cz/praha
http://tema.novinky.cz/unor-1948
http://tema.novinky.cz/praha
http://tema.novinky.cz/vaclav-havel
http://tema.novinky.cz/vaclavske-namesti
http://tema.novinky.cz/vaclavske-namesti
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Ostatky Václava Havla byly  v pondělí a v úterý vystaveny v bývalém kostele sv. Anny, ve 

středu a ve čtvrtek pak ve Vladislavském sále Pražského hradu. Pohřeb Václava Havla se konal den 

před Štědrým dnem. Pohřben bude v rodinné hrobce na Vinohradech, kde je pochována již jeho 

první žena Olga. 

Představitelé země vypravili  Havlovi státní pohřeb. Kvůli jeho přípravě se setkal Václav Klaus 

s manželkou exprezidenta Dagmar. V neděli byl na Hradě ustaven výbor, v kterém zasedli vedle 

Klause ještě premiér Petr Nečas, předsedkyně Sněmovny Miroslava Němcová a předseda 

Senátu Milan Štěch. 

Šokující kampaň spustili radikálové sdružení ve Svazu mladých komunistů Československa 

(SMKČ). V neděli, kdy zemřel první český prezident, dramatik a disident Václav Havel, na svém 

webu vyzvali: "Národe oslavuj! Zemřel nepřítel lidu Václav Havel!". 

Smuteční průvod za rakví zesnulého Václava Havla vyšel  ve středu ráno v 8 hodin z Pražské 

křižovatky na Pražský hrad. Cesta vedla ulicí Liliovou, Karlovou, přes Karlův most, Malostranské 

náměstí, ulicí Nerudovou, Úvozem a kolem Černínského paláce ulicí Loretánskou k Pražskému 

hradu. Průvod měl dvě části, civilní a vojenskou, jíž se účastnilo 600 vojáků. Rakev byla  převážena 

na lafetě houfnice, na stejné, na které byly převáženy ostatky prezidenta T. G. Masaryka v roce 

1937. Lafetu táhly koně z kladrubského hřebčína.  

Ve středu byly ostatky zesnulého prezidenta vystaveny ve Vladislavském sále Pražského 

hradu. Ve svatovítské katedrále v pátek 23. prosince proběhl pohřeb. Následně bylo  tělo bývalého 

prezidenta zpopelněno. Urna s popelem byla uložena do rodinné hrobky po Vánocích. 

Na památku zesnulého prezidenta Václava Havla vyhlásila vláda od středy třídenní smutek. 

Jednotlivá hejtmanství se s pietní akcí vypořádala po svém, některá nepřipravila  žádné akce, jiná 

zajistila   přímý přenos z pohřbu na plátně. Mnohá divadla zrušila  program, naproti tomu se ale 

divadelníci odvolávali na odkaz Václava Havla coby dramatika, který by jistě na svůj pohřeb žádné 

divadelní představení nerušil. 

Bývalý prezident Václav Havel se na svůj konec připravoval a byl s ním smířen. Je o tom 

přesvědčena sestra řádu boromejek Veritas Holíková, která se o Havla starala v jeho posledních 

měsících a dnech. 

  U příležitosti státního pohřbu bývalého prezidenta Václava 

Havla se před katedrálou svatého Víta sešly v pátek před polednem davy lidí. Příjezd světových 

státníků a samotný obřad sledovali  na velkoplošných obrazovkách. Řada návštěvníků měla  připnuté 

http://tema.novinky.cz/vaclav-havel
http://tema.novinky.cz/vaclav-klaus
http://tema.novinky.cz/petr-necas
http://tema.novinky.cz/snemovna
http://tema.novinky.cz/miroslava-nemcova
http://tema.novinky.cz/senat
http://tema.novinky.cz/milan-stech
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trikolóry, které doplnili  smuteční černou páskou. Na poslední cestě z Hradu zvonili lidé Václavu 

Havlovi klíči.  

  Na úvod obřadu zazněl jeden ze symbolů sametové revoluce - 

píseň Modlitba pro Martu. Havlova manželka Dagmar položila k rakvi kytici. Na závěr zazněla 

hymna někdejšího Československa, kterou lidé zpívali, a Havlův hlas ze záznamu. 

  Zaplněný chrám sv. Víta dal Havlovi poslední sbohem. V poledne 

proběhla v Chrámu svatého Víta bohoslužba, po ní ještě následoval pohřeb v rodinném kruhu. V 

poledne se v celé zemi pomyslně zastavil život a lidé uctili památku prezidenta minutou ticha.  

Smuteční chvíli v celé zemi podpořilo v rámci státního pohřbu tříminutové znění kostelních zvonů. 

V Žehuni se rozezněl zvon na kostele sv. Gotharda rukou pana Miroslava Rydela. První zvonění na 

věži  v den Havlova úmrtí v podvečer zajistil Josef Konvalina. 

 K uctění památky zesnulého exprezidenta Václava Havla vypálily v pátek po poledni čtyři  

kanóny na pražském Petříně 21 čestných salv. Výstřely zazněly na závěr oficiálního smutečního aktu 

ve chvíli, kdy se v Chrámu sv. Víta nad rakví někdejší hlavy státu nesly tóny české hymny. Poslední 

rozloučení s bývalým prezidentem Václavem Havlem v kruhu rodiny a blízkých začalo v pátek po 

16. hodině. 

  Netradiční místo pro rozloučení s prezidentem Václavem 

Havlem si vybrali hudebníci, kteří na jeho počest zahráli v budově pražského hlavního nádraží. 

Početný orchestr a sbor přednesl v historické Fantově kavárně českou hymnu a Mozartovo Requiem. 

Neobvyklé vystoupení hudebníci zakončili Modlitbou pro Martu, která byla symbolem sametové 

revoluce v roce 1989. 

Přání, aby se pražské ruzyňské letiště pojmenovalo po Václavu Havlovi,  podpořilo  30 000 

lidí. S nápadem přišel režisér a producent Fero Fenič. Mimo jiných osobností veřejného života nápad 

podpořil i exprezidentův bratr Ivan. 

http://tema.novinky.cz/vaclav-havel
http://tema.novinky.cz/vaclav-havel


 6 

 

Činnost obecního úřadu  
 

Na zasedání Zastupitelstva obce Žehuň 21. února bylo  schváleno: 

 rozpočtové opatření číslo 1 -   příjmy 8 773 46 Kč, výdaje 4 466 858 Kč, financování  

4 306 607 Kč,  

inventarizace majetku za rok 2010  - vyřazen byl majetek v hodnotě 185 727,30 Kč -

(inventarizační zápis je součástí dokumentů za rok  2010),  

 žádost pana Jiřího Šoltyse o změnu územního plánu obce Žehuň za účelem změny orné půdy 

na obytnou plochu pro nízkopodlažní zástavbu rodinných domů na pozemku par. č. 284 v k.ú. 

Žehuň,   

snížení stávající výše odměn členům zastupitelstva obce podle nařízení vlády č.  375/2010 Sb. 

v průměru o 5% s účinností od 1. ledna 2011, 

podání žádosti o dotaci na akci „Kanalizace Žehuň - odkanalizování zbytku obce“, kterou 

vypracovala a podala společnost VIS Hradec Králové, s.r o.,  

 zhotovení webových stránek obce od společnosti Galileo Corporation s.r.o se splněním všech 

zákonných norem a předpisů,  

příspěvek ve výši 3 000 Kč  na pohoštění při pravidelných přátelských setkáváních seniorů,  

příspěvek ve výši 1 000 Kč na žáka z obce Žehuň na školu v přírodě,  

         splátkový kalendář s Vakem Nymburk a.s. na rok 2011. 

 Zastupitelstvo obce pověřilo starostu k jednání o koupi nemovitosti čp. 136, kde sídlí  obecní 

úřad. Budova byla rozhodnutím ministerstva zemědělství, Pozemkovým úřadem Nymburk, vydána 

vlastníkům -  ½ Giovani Kinskému dal Borgo a ½ Dr. Pio Kinskému dal Borgo. 

Dále byl starosta pověřen k jednání o prodeji lesních pozemků  par. č. 290, 291, 292 v k.ú. 

Žehuň.  

  

Na zasedání Zastupitelstva obce Žehuň 1. června 2011 bylo schváleno:  

rozpočtové opatření č. 2 - příjmy 9 072 198 Kč, výdaje 4 876 394 Kč, financování  

4 195 804 Kč, 

pronajmutí pozemku par. č. 46/33 v  k.ú. Žehuň Mysliveckému sdružení Cidlina, 

obec nabídla k prodeji  lesní pozemky  par. č. 290 o výměře 79 274 m2, par. č. 291 o výměře 

59 935 m2 a  par. č. 292 o výměře 1 885 m2 v k.ú. Žehuň za cenu 130 000 Kč/ha. Zájem o koupi 

těchto lesních pozemků za stanovenou cenu projevila společnost Deblice-lesy, s.r.o. 

Zastupitelstvo obce posoudilo návrhy na znak a prapor obce a pověřilo Ludmilu Tvrdíkovou   

předat konečnou verzi k dopracování heraldické kanceláři Elektrosun. 

Společnost VIS Hradec Králové  s r.o. předložila  smlouvu o dílo č. 038/11. Předmětem 

smlouvy je vypracovat projektovou dokumentaci pro stavební povolení a vykonávat  autorský  dozor 

na stavbu „Kanalizace Žehuň-odkanalizování zbytku obce“. 

Dále společnost VIS Hradec Králové, s r.o. předložila smlouvu mandátní č.039/11, jejíž 

předmětem je projednat dokumentaci pro stavební řízení až do fáze vydání stavebního povolení, 

doplnit žádost o státní dotaci, realizovat  stavbu, připravit  a provést  výběrové  řízení a vykonávat  

technický dozor investora. 

Vodovody a kanalizace Nymburk a. s. předložily smlouvu o výpůjčce č. 37/2010, podle které 

budou od podpisu smlouvy až do doby, než dojde k navýšení základního kapitálu v akciové 

společnosti vodní dílo „Kanalizace Žehuň - dokončení  I. etapa“, bezúplatně provozovat ve své režii. 

Zastupitelstvo obce se seznámilo se záměrem založit a provozovat v obci rodinné centrum, 

který předložily MgA.  Vlasta Samohrdová a Monika Glassová. Hlavním cílem centra je vytvořit 

vstřícný prostor, který by se stal útočištěm pro rodiče  s dětmi.  

Protože je rozhlasová ústředna zastaralá, dochází k častým poruchám místního rozhlasu. Proto 

oslovilo zastupitelstvo obce  několik firem, které se zabývají výstavbou a provozem místních 
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rozhlasů. Cenově nejpřijatelnější se jeví nabídka firmy Medios Městce Králové, s.r.o., která navrhuje 

vyměnit rozhlasovou ústřednu a rozšířit ji o jeden bezdrátový přijímač  za cenu  

104 700,- Kč včetně DPH. 

Zastupitelstvo obce seznámilo občany s návrhem studie na rozdělení stavebních parcel pro 

výstavbu rodinných domů.  

 

Zasedání Zastupitelstva obce Žehuň  1. srpna 2011  schválilo rozpočtové opatření číslo 3. 

Příjmy 9 112 258,- Kč, výdaje 5 014 267,- Kč, financování 4 097 991,- Kč. Do příjmů se zařadily 

neinvestiční dary na kostnici,  výdaje se navýšily o platby daní SR a  další příjmové a výdajové 

položky.  

Zastupitelstvo obce schválilo předložené návrhy symbolů obce, které vycházejí z historicky 

podložených faktů.  

Dále bylo schváleno: pronájem obecního bytu na zdravotním středisku paní Romaně  

Dočkalové, pronájem části obecního pozemku par. č. 410/1 Mysliveckému sdružení Cidlina, 

finanční příspěvek ve výši 2 000,- Kč na vydání propagačního letáčku, v němž budou uvedeny 

základní informace o Žehuni. 

Byla ustavena  a schválena pětičlenná komise pro výběrové zřízení na dostavbu kanalizace ve 

složení Ing. Karel Horák, Jiří Podval, Ing. Vlastimil Dubský, Ing. J. Březina a Ing. K. Kopecká.  

Náhradníky jsou Zdeněk Ševčík, Jana Urbanová, Ing. Ondřej Jedlička a Ing. L. Forejtek. 

Zastupitelstvo pověřilo starostu obce spolupracovat s okolními vesnicemi ohledně výběrového 

řízení  na svoz  a sběr odpadů.  

Zastupitelstvo vzalo na vědomí informace z pracovní schůzky starostů a místostarostů  

z 18. 7. 2011, informace od PF ČR ohledně směny pozemků par. č. 148/1 a 512/1, výsledky šetření 

MěÚ Kolín, odboru ŽP, o černé skládce na Holém vrchu, dořešení kanalizace v mateřské škole a 

ošetření památné lípy U Jána arboristou panem Krupičkou.  

 

Zasedání Zastupitelstva obce Žehuň  12. září 2011 projednávalo a schválilo smlouvu č. 

2223/OŽP/2011 o poskytnutí finančních prostředků z rozpočtu Středočeského kraje ve výši  

680 000,- Kč na spolufinancování „Stavby kanalizace - odkanalizování zbytku obce“. Stavba musí 

být uvedena do trvalého provozu nejdéle do 12.12. 2012.  

Dále se schválily dva návrhy smluv Středočeského kraje zastoupeného Krajskou správou   a 

údržbou silnic Středočeského kraje na náhradu za omezené užívání pozemní komunikace II/328  a o 

zřízení věcného břemene pod povrchem silnice III/32815 na pozemku par.č. 740/1. Obě smlouvy 

jsou pořizovány v důsledku dokončení kanalizace.  

Podle rozpočtového opatření č. 4 se upravily příjmy 9 400 764,80 Kč, výdaje 5 373 628,80 Kč, 

financování 4 027 136, Kč. 

Dále byl odsouhlasen finanční příspěvek  pro každého prvňáčka, který nastoupil do školy 

v Žehuni,   ve výši 1000 Kč. 

Starosta obce  podal informace ohledně výběrového řízení   na obsazení obvodního lékaře ve 

zdravotním středisku v Žehuni. 

 

Zasedání zastupitelstva obce Žehuň 21. listopadu 2011 schválilo rozpočtové opatření číslo 

5, podle kterého příjmy mají činit 10 484 662,80 Kč, výdaje 7 659 244, 80 Kč, financování 

2 825 418,- Kč. Inventarizaci majetku obce provede komise ve složení: předseda Ing. Vlastimil 

Dubský, Jana Urbanová a Ondřej Heřmanský, kteří  budou do 30. prosince 2011 proškoleni. 

Protože dvojtřídní škola nedosáhla předepsaný počet žáků 24,  ale pouze 22,  povolil obecní 

úřad pro školní rok 2011-2012 výjimku.  Neinvestiční náklady školy i jídelny za první pololetí roku 

2011 činily při počtu žáků 25   7 844 Kč.  

Pro velký zájem rodičů o umístění dětí  v mateřské škole, kde se třída  podle vyhlášky naplňuje 

do počtu 24 dětí, povolil obecní úřad na školní rok 2011-2012  výjimku na 26 dětí.   
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Dále zastupitelstvo obce schválilo mandátní smlouvu na zajištění dopravní obslužnosti pro rok 

2012,  smlouvu na zpracování žádosti na realizaci projektů mateřská škola a zdravotní středisko  na 

realizaci úspor energie,  smlouvu o nájmu nebytových prostor s Medicentrem Amadeus s.r.o. a 

podmínky poskytnutí dotací  od Ministerstva zemědělství  na odkanalizování zbytku obce. 

 

Zasedání zastupitelstva obce 19. prosince 2911 schválilo  rozpočet obce na rok 2012.  

Příjmy celkem  7 729 000,- Kč z toho daňové    3 800 000,- Kč 

                                                                       nedaňové                         590 000,- Kč 

                                                              kapitálové                        855 000,- Kč 

                 přijaté dotace                   484 000,- Kč 

 

 Výdaje celkem   6 759 000,- Kč z toho běžné      2 894 000,- Kč 

      kapitálové                      3 865 000,- Kč   

 Financování        970 000,- Kč (uhrazené splátky dlouhodobě přijatých půjčených     

 prostředků). 

   Rozpočet je navržen jako přebytkový a je zpracován v třídění podle rozpočtové  

 skladby podle paragrafů a položek. V průběhu roku 2012 bude rozpočet dle potřeb  

 upravován  rozpočtovými opatřeními.   

 

   Zastupitelstvo obce dále schválilo rozpočtové opatření číslo 6. 

   Příjmy 10 519 827,80 Kč, výdaje   7 724 772,80 Kč, financování 2 795 055,- Kč. 

 

   Protože obec zavedla sběr bioodpadu, byla vypracována nová obecně závazná vyhláška o 

shromažďování, sběru,  přepravě, třídění,  využívání, jeho odstraňování  a nakládání se stavebním 

odpadem.  

Společnost SOP Přelouč a.s., která zajišťuje odvoz odpadů, přeložila dodatek č. 1/2012 ke 

smlouvě č.111/02 o odvozu odpadů  na rok 2012. Vzhledem ke zvýšení ceny nafty a některých 

dalších vlivů týkajících se dopravy dojde k navýšení ceny za svoz odpadů cca o 2,2 %. 

Zastupitelstvo obce zrušilo usnesení č. 29/2010 o připojení obce Dobšice na ČOV Žehuň, 

protože záměr  se nerealizoval.  

Protože ke konci roku 2010 skončila platnost územního plánu obce, bude nutno nechat 

vypracovat nový plán.    

Na toto zasedání připravila kronikářka k nahlédnutí pro zastupitele i občany několik výtisků 

Kolínského presu  s článkem Romana Šulce „Žehuň s okolím je klenot, který pokorně čeká na své 

objevení“. Protože se však z občanů chůze účastnily pouze kronikářka, paní Lebedová, paní Fialová  

a paní Senohrábková (jedny z aktivistek  pro záchranu kostnice)  a ani zastupitele kromě paní 

Urbanové pro „naléhavější“  úkoly historické a přírodní památky naší  obce neoslovily, snaha  se 

minula účinkem.   
1
 

 

 

Kulturní a společenský život  
 

Přátelské  setkání seniorů 13. ledna 2011 obohatil  koncertem  na španělskou kytaru Ing. 

Milan Štěpánek z Prahy.   Starosta obce Ing. Karel Horák připomněl přítomným  akce, které se 

 v předešlých letech v celkové hodnotě  60 milionů korun v Žehuni uskutečnily, informoval, že  obec 

plánuje  v roce 2012 oslavit 875.  výročí svého založení a 130. výročí vzniku Svoru dobrovolných 

hasičů. Přítomní si také se zájmem prohlédli výstavku dokumentů kroniky motivovanou těmito  

výročími.  

                                                 
1 Dokumenace  č. 1316/11-14a 
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    Koncert na španělskou kytaru                  Nejvíce zaujalo album k 850. výročí obce  

 

 

 Na přátelském  setkání 10. února po gratulaci jubilantům obohatila program zdravotnická 

přednáška Hany Eliášové, odlehčila chvilka vtipů a  hudby,   doplnila výstavka kronikářských 

dokumentů.   Sladké i masité pohoštění navodilo účastníkům inspiraci k návrhům   na program 

 k oslavám 875. výročí založen Žehuně, jež se mají  slavit v příštím roce.  Padaly také první návrhy 

na podobu znaku obce,  k jehož realizaci by mělo dojít před oslavami.   

 

        
          Prohlídka dokumentů k připravovanému  sborníku  k 875.  výročí  obce  

 

 

10. března přinesl na setkání seniorů Daniel Kvasnička Pamětní knihu pro obec Žehuň (1932-

1939), kterou  v předešlých dnech celou ofotografoval, a bude tak uchována v elektronické podobě. 

Přítomní senioři si se zájmen prohlédli nejen tento první díl kroniky, ale též Pamětní knihu  obce 

Žehuň, díl druhý, z let 1939-1976, z níž jsme četli úryvky z válečného roku 1944.   
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Obě kroniky zaujaly 

Lidi kráčí v průvodu, hodí smrtku na vodu. 

Až ta smrtka uplave, tak nám jaro přivane. 

/Martin Kobes, 5. třída/ 

4. dubna 2011  
2
 

 

             
 

 

 

Vodácká sezóna na řece Cidlině začala o víkendu 9. dubna 2011. Řeku odemkl hlavní 

organizátor akce Želviáda Milan Růžička. Do odemčené Cidliny ponořili vodáci na šedesát lodí. 

Cidlina měla letos ještě nižší stav vody než loni, asi o metr. Řeka měla jedenáct stupňů celsia a byla 

o půl stupně teplejší než vzduch.  
3
 

 

 

            
 

 

 

 

Poslední jarní přátelské setkání seniorů 14. dubna jsme  po přečtení úryvku z kroniky 

z počátku válečného roku 1945 naladili žertovně - zdramatizovali jsem parodii na Nerudovu 

Romanci o Karlu IV.  
4
 

 

                                                 
2 Dokumenaace  č.1303/11-1a 
3 Dokumentace  č. 1304/11-2a 
4 Dokumentace č.1304/11-2b 
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          Potlesk „na otevřené scéně“ potvrdil, že se přihlížející  dobře bavili  

 

 

16. dubna při oblíbené velikonoční dílně si děti  v sále kulturního domu namalovaly vajíčka.  

Zájem se soustředil také na velké pomlázky,  mistrovsky vyráběné panem Václavem Kuncem. 
5
  

 

       
Pracovalo se s nadšením a výrobky se všem povedly 

 

 

 

 

        
25. dubna 2011  pomlázka u kronikářky v čp. 230   

6
 

 

                                                 
5 Dokumentace  č. 1305/11-3a 
6 Dokumentace č. 1305/11-3b 
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 Velký čarodějný oheň 30. dubna si za doprovodu hudební skupiny Brtník letos nenechalo 

ujít 320 návštěvníků. I když kolem desáté hodiny skropila čarodějnický rej dešťová přeháňka,   ti 

kteří vytrvali,  se  do rána do tří hodin dobře bavili. 
7
 

 

             
    Rej čarodějnic může začít                              Slavnostní příjezd VIP čarodějnice  

 

 

V sobotu 7. května 2011 přivítalo devadesát žehuňských maminek a babiček  ve svých 

domovech milou návštěvu.  Zástupkyně obecního úřadu přišly  s blahopřáním  a kytičkou ke Dni 

matek.  
8
 

 

          
      Polibek pro paní Růženu Šípkovou               Gratulujeme paní Růženě Hamáčkové 

 

27. května 2011 se také  v Žehuni před 18. hodinou rozezněl  na kostele historický zvon 

Gothard k zahájení celostátního projektu Noc kostelů.  Na šedesát návštěvníků odměnilo potleskem 

podmanivou hudbu klasické kytary Ing. Milana Štěpánka. Přítomní měli také možnost navštívit kůr, 

věž, zákristii, zimní kapli a kostnici.  
9
 

 

 

 

                                                 
7 Dokumentaceč. 1306/11-4a 
8 Dokumentace č. 1306/11-4b 
9 Dokumentace č. 130711-5b 
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Ing. Milan Štěpánek při hře na klasické kytaře   

 

 

Aktivisté pro záchranu kostnice děkují všem, kteří se v pátek 27. května 2011 zúčastnili 

celostátního projektu Noc kostelů, při kterém nejen  vyslechli koncert  klasické kytary Milana 

Štěpánka, ale využili také možnost prohlédnout si obvykle nepřístupné prostory chrámu sv. Gotharda  

- věž, zákristii, zimní kapli, kostnici -  a svými dary přispěli k záchraně  nemovité památky 

nadregionálního významu.   

 

 

            

O Dnu dětí 28. května 2011  shlédly desítky dětí na hřišti nejprve v podání divadla Kukadlo 

pohádku Princezna pro draka. V druhé části  pod vedením herců děti přednášely, zpívaly a soutěžily. 

Účinkující pro ně připravili také četné pohybové aktivity, a tak se nikdo dvě hodiny nenudil. 

Pořadatelky zajistili dětem též zdarma občerstvení. Zdařilé akci přálo i vlídné počasí.  
10

 

                  

                                                 
10 Dokumentace  č. 1307/11-5a 

http://digi-photo.wz.cz/kostel/koncert2011/index.php#8276
http://digi-photo.wz.cz/kostel/koncert2011/index.php#8276
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Den myslivosti se slavil v Žehuni 18. června 2011.  Červen je měsícem myslivosti, a proto 

 ani myslivci ze sdružení Cidlina nezůstali pozadu a připravili na sobotní odpoledne zajímavý 

program.  Přestože počasí akci nepřálo, sešlo se hodně návštěvníků; ani déšť je neodradil shlédnout 

výstavu loveckých psů, ukázky výcviku psů, ochutnat mysliveckou lahůdku - kančí guláš. Na své si 

přišly v dětské střelnici i mladší návštěvníci.  
11

 

 

            
 

 

19. června se rozezněl zaplněný prostor barokního kostela sv. Gotharda klasickými, lidovými, 

židovskými, africkými  i populárními písněmi  komorního sboru Resonance  pod  vedením 

sbormistra Miloslavy Píšové a sólovým   zpěvem Evy Podvalové za  doprovodu Petra Štěpána. Mezi 

čestnými hosty jsme přivítali krajského radního a zastupitele města Kolína Karla Molnára, starostku 

obce Ohaře,  Vieru Obešlovou, starostku obce Choťovice  Petru Novákovou a starostu obce Dobšice  

Františka Malého. Fotodokumentaci pořídil  Roman Šulc, autor webových stránek 

www.cestyapamatky.cz.  
12

 

 

 

        
 

 

        
           Zpívá studentka Eva Podvalová                       Sbormistryně Miloslava Píšová 

 

 

                                                 
11 Dokumentace  č. 1308/11-8b 
12 Dokumentace  č. 1308/11-6a 

http://www.zehun.cz/modules/tableadmin2/external/imageext_new.php?image=WG9%2BY3N%2BcDYxODc5NDIxLmpwZ35nYWxlcmllfm9icmF6ZWtfY291bnRlcn4yMTR%2BZ2FsZXJpZX4xfjEzMH5vWQ%3D%3D&TB_iframe=true&width=750&height=500&modal=true
http://www.zehun.cz/modules/tableadmin2/external/imageext_new.php?image=WG9%2BY3N%2BcDYxODc5NTUxLmpwZ35nYWxlcmllfm9icmF6ZWtfY291bnRlcn4yMTl%2BZ2FsZXJpZX4xfjEzMH5vWQ%3D%3D&TB_iframe=true&width=750&height=500&modal=true
http://www.zehun.cz/modules/tableadmin2/external/imageext_new.php?image=WG9%2BY3N%2BcDYxODc5NjUuanBnfmdhbGVyaWV%2Bb2JyYXpla19jb3VudGVyfjIyN35nYWxlcmllfjF%2BMTMwfm9Z&TB_iframe=true&width=750&height=500&modal=true
http://www.zehun.cz/modules/tableadmin2/external/imageext_new.php?image=WG9%2BY3N%2BcDYxODc5NzkxLmpwZ35nYWxlcmllfm9icmF6ZWtfY291bnRlcn4yNDJ%2BZ2FsZXJpZX4xfjEzMH5vWQ%3D%3D&TB_iframe=true&width=1024&height=682&modal=true
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První svatba v Žehuni pod širým nebem 

8. červenec 2011 si zvolili za svůj svatební den Veronika Röschová a Bohdan Semerák.  Své 

ANO slavnostně vyslovili ve 12 hodin v zahradím altánu vily čp.7, která je jednou ze šesti místních 

nemovitých kulturních památek, zapsaných v Ústředním seznamu kulturních památek ČR pod 

číslem 50200/2-4413.  
13

 

 

        
 

 

        
 

       
 

 

 

 

Druhé Dny evropského dědictví v Žehuni zahájilo 10. září 2011 ve 14 hodin vyzvánění 

zvonu Gothard. Více jak padesát návštěvníků, převážně z okolí,  si prohlédlo  barokní kostnici, na 

                                                 
13 Dokumentace  č.1309/11-7a 
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věži kostela zvon a zprovozněné hodiny. V interiéru chrámu doprovázela výklad kronikářky varhaní 

hudba a houslová skladba malého, nadějného houslisty, vnuka paní Tamary Holoubkové.   
14

 

 

            
 

 

Výlet do Dětenic 17. září 2011 

I tentokrát prokázaly organizátorky paní Jana Urbanová a Petra Tomanová šťastnou ruku při 

výběru místa a programu výletu. Ke spokojenosti všech třiceti osmi účastníků přispělo 

 17. září nemalou mírou i   krásné počasí. Zásluhou obou těchto okolností jsme prožili pohodový den 

a nezapomenutelné zážitky v zámeckém parku, v interiéru zámku, ve středověké krčmě i 

v zámeckém pivovaru.  
15

 

 

            
 

             

                                                 
14 Dokumentace  č. 1314/11-12a 
15 Dokumentace  č.1311/11-9a, č. 1311/11-9b 
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 V sobotu 8. října se i  přes nepřízeň počasí  ve dvě hodiny odpoledne sešlo u lesa   35 malých 

odvážlivců s doprovodem, aby se vydali na dobrodružnou trasu plnou pohádkových bytostí. V lese 

na ně čekal okruh s deseti zastaveními a na každém stanovišti jiná pohádková bytost. Ta měla 

připravené otázky, na které bylo třeba odpovědět, aby děti dostaly sladkou odměnu. Motýla 

Emanuela, Krakonoše nebo loupežníka Rumcajse se nebyl důvod bát. Jak by se v případě špatné 

odpovědi zachoval vodník, hejkal nebo čarodějnice, nikdo nemohl předem vědět. Ale protože se 

všechny sladkosti rozdaly a všechny děti se bezpečně dostaly až na konec trati, můžeme říct, že naši 

nejmenší mají v pohádkách vynikající přehled. V  závěru na všechny účastníky z říše pohádek 

i z říše lidí čekalo teplé občerstvení u táboráku.  
16

 

 

            
  

            
 

                                                 
16 Dokumentace  č. 1312/11-10a 
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13. října zahájili senioři opět pravidelná přátelská setkávání za přítomnosti starosty obce Ing. 

Karla Horáka, který seznámil přítomné nejen s pracemi, které od voleb zastupitelstvo obce vykonalo, 

ale  i s úkoly plánovými pro nejbližší období. Toto posezení namixované četbou krátkého úryvku 

z obecní kroniky,  gratulací k narozeninám,  hudbou a  vtipy, vysvětlením významu figur a barev  na 

znaku a praporu obce,  nastíněním  úkolů, které čekají na seniory při oslavách 875. výročí obce, 

nepostrádalo ani drobné občerstvení. 

 

 

            
 

 

 

V pátek 4. listopadu v 18 hodin vyrazil z návsi početný průvod dětí i dospělých vyzbrojený 

lampióny, v čele s Bílou paní,  na večerní  procházku spoře osvětlenými ulicemi Žehuně  až na 

určené stanoviště u hřbitova, kam vedla malé i velké účastníky vidina  prožít  to slibované 

podvečerní překvapení. A potom už  se vydávaly skupinky dětí světélky vyznačenou trasou, kde je 

znenadání překvapil tu  Hejkal,  tu Bílá paní. Ke cti malých světlonošů musíme doznat, že trasu 

zvládli hrdinsky všichni, byť je doprovázela hrstička strachu.  
17

 

 

 

                                                 
17 Dokumentace č. 1312/11-10b 
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V sobotu 5. listopadu 2011, den po hojně navštíveném lampiónovém průvodu,   se sešlo 

v slavnostně vyzdobeném sále kulturního domu k tradičnímu předvánočnímu posezení třicet seniorů. 

Místostarosta obce Jiří Podval a organizátorky akce  Jana Urbanová, Petra Tomanová, Marcela 

Ševčíková a  Gábina  Kuncová byli po celé odpoledne pozornými hostiteli. Překvapení,  zpestření  a 

velký aplaus vneslo do setkání vystoupení děvčátek skupiny Aerobik Opolany. K pohodě a dobré 

náladě přispěl svou hudbou a zpěvem léty prověřený a  osvědčený Oldřich  Tuček. Fotografie 

dokazují, že senioři si  své setkání  jak se patří vychutnali.  
18

 

 

              
 

                                                 
18 Dokumentace č. 1313/11-11b 
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Atmosféru  přátelského  setkání seniorů 10. listopadu nejlépe dosvědčí  několik přiložených 

snímků: úvodní scénka, krátká historie, trochu poučení  o zdraví, něco   k zakousnutí a na zapití, 

nahlédnutí do literárního bohatství naší knihovny,  hudba, vtipy, ale i úkoly pro seniory  při slavných 

dnech naší obce -  vše vesele i vážně. 

 

  

                                
 

 

 

           
 

 

 

První adventní neděle letos připadla na 27.1istopad. Po celém křesťanském světě je toto 

datum spojeno s nástupem vánočního času. Slavnostní rozsvěcení vánočního stromu se stalo 
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v Žehuni již tradicí. Ačkoli počasí připomínalo spíše jaro než nástup zimy, vánoční náladu navodil 

nejen nasvícený strom, svařené víno, výběr nejrůznějších zákusků z kuchyní našich hospodyněk  a 

spousty  vánočních dekorací. Recitace a koledy našich nejmenších  vánoční atmosféru umocnily.  
19

 

 

 

 

           
 

  

            
 

 

 Přátelské setkání seniorů 8. prosince se neslo v duchu mikulášské a vánoční nálady  - méně 

mluveného slova, pouze několik vtipů,  více hudby -  hlavně koledy,  více volné zábavy a bohaté 

pohoštění. Andělé seniorům nadělovali a čerti vypláceli.  

 

            
                                                 
19 Dokumentace č. 1315/11-13a 
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Adventní koncerty pořádané v chrámu sv. Gotharda se staly v posledních letech 

neoddělitelnou součástí předvánočního času. Nejinak tomu bylo také letos.  
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20

 

 

Obecní knihovna  
 

Zprávu  o činnosti obecní knihovny za rok 2011 jsem zpracovala podle výkazu knihovnice 

Hany Eliášové, který je přiložen v dokumentech. Stav knihovního fondu dosáhl v tomto roce 9 976 

titulů, z toho krásná literatura  7 510  knih,  naučná literatura 2 466 knih.   Knihovnice zaznamenala 

za rok 1 536 výpůjček, z toho 353 periodik.   Úbytek způsobila   jednak úmrtnost někdejších věrných 

návštěvníků knihovny,    jednak  postupné snižování počtu obyvatel,  včetně   školních dětí.  

 Roční náklady na provoz knihovny dosáhly 59 761,85 Kč, z toho elektrická energie a internet 

36 961,85 Kč, hrubá mzda knihovnice 22 800,- Kč.  Za poplatky od čtenářů vybrala knihovnice 

1 630,- Kč.  

Opět chyběly peníze na nákup knih, takže knihovnice mohla zakoupit pouze 4 nové tituly, 13 

knih tvořily dary. Přínosem pro knihovnu, a především pro čtenáře,   byl opět „Výměnný fond“ 

z knihovny v Kutné Hoře.  

Knihovnice uskutečňovala besedy s dětmi základní školy i mateřské školy, seznamovala 

pravidelně seniory na přátelských setkáváních buď se zajímavými literárními díly nebo jako bývalá 

zdravotnice  připravovala zdravotnické přednášky. Knihovna se stala centrem přátelských a 

pracovních střetávání, při kterých  se sestavovaly kulturní programy na setkávání seniorů. Tato 

aktivita zesílila  v letošním  roce, kdy se zahajovaly  přípravy na důstojné oslavy 875. výročí 

založení obce.   

 

                                                 
20 Dokumentace č. 1317/11-15a 
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Knihovnice Hana Eliášová při přednáškách na přátelských setkáváních seniorů 

 

 

Škola  
 

Ve školním roce 2010-2011 zahájila základní škola šestý rok svého působení jako málotřídní. 

Pracuje podle školního vzdělávacího programu „Škola pro život“.Výuku doprovází mnoho 

zajímavých akcí, například   celodenní exkurze do  vodní elektrárny, planetária a hvězdárny v Hradci 

Králové,  do muzea Loreta v Chlumci nad Cidlinou,  akce canisterapie „Poznej svého psa“, návštěva 

zvykoslovných dílen ve mlýně v Hryzelích, netradiční dílna „Předškoláček“,  celoroční projekt 

dopravní výchovy „Stůj, pozor, červená“, beseda s pracovnicemi Městské knihovny z Kutné Hory, 

celodenní protidrogová dílna, v červnu škola v přírodě v Českém ráji, sportovní olympiáda. Žáci se 

umístili na 2. místě ve sběru papíru a na prvních místech ve výtvarných i vědomostních soutěžích.  

Při počtu 25 žáků činily roční náklady na 1 žáka 9 420 Kč. 

Podrobné informace o základní škole i mateřské škole  jsou na webových stránkách školy 

www.zszehun.cz.    

Ve školní  roce 2011-2012 nastoupili do první třídy 4 žáci. Na každého z nich  obdrželi  rodiče 

od obecního úřadu finanční příspěvek 1 000 Kč.  

Na přelomu května a června proběhly první státní maturity, které se připravovaly od roku 

1998. Za tu dobu si vyžádaly náklady bezmála miliardu korun. Ministr školství Josef Dobeš vyjádřil 

s výsledky uspokojení, ale  19,6 procenta studentů neuspělo. Lehčí verzi obtížnosti si zvolilo 96 

procent žáků. Školy prohlašovaly, že jim podoba státní maturity nevyhovovala, administrativa byla 

náročná, drahá a papírová  verze zastaralá. Zaškrtávací metoda odpovědí neprověřila znalosti a 

myšlenkový postup studentů.  
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Počasí 

4. ledna jsme v Žehuni naměřili nejnižší teplotu letošní zimy -  14°C. Potom  se ale náhle 

oteplilo. 16. ledna byl  na Cidlině vyhlášen 3. stupeň ohrožení, na měrném stanovišti v Sánech, kde 

bývá  normál 12 cm, naměřeno 253 cm, 17. ledna   257 cm. Na česlicích v Žehuni  se navršila 

náplava, hasiči z Kolína česlice na několika místech odřezali, přes den hlídali   rybník  místní hasiči. 

17. ledna byl  stav vody  na rybníce 520 cm. Polovinu hladiny  pokrýval  nestejně silný led. Nejvyšší 

vrstva sněhu nepřesáhla v tomto měsíci ve dnech 1. a 4. ledna výšku 5 cm, po tři dny 3 cm, jinak byl 

leden bez sněhu.  16. ledna při teplotě +11°C zaznamenali  včelaři  prolet včel. 

          

V únoru jsme zaznamenali tak jako v prosinci předešlého roku  více   mrazivých dnů než 

v lednu, i když mráz nepřekročil -14°C.  Na rybníce se bezpečně bruslilo hlavně na konci měsíce. 

Sněhová vrstva však nepřesáhla 4 cm. 9. února přiletěly divoké husy.  

Začátkem  března se mráz pohyboval kolem -7°C, 7. března dokonce -11°C, ale sníh jsme 

v tomto měsíci  v Žehuni kromě neměřitelného  poprašku neviděli. Led na rybníce byl v polovině 

měsíce nestejně silný, u kraje zeslabený.  

V dubnu jsme zachytili pouze po ránu dva slabé mrazíky, 3. dubna se rtuť  teploměru vyšplhala 

až na 22 °C,  11. dubna přiletěly první vlaštovky.  Příznačné ranní mrazíky se ohlásily i začátkem 

května, ale v druhé polovině měsíce už denní teploty dosahovaly až 26°C.   

Červen a červenec byly nejdeštivější měsíce. 8. června při průtrži mračen a krupobití spadlo  

v Žehuni naráz až 93 mm  vody a teploty se pohybovaly až do 30°C.  Červenec byl na deště také 

bohatý, vznikaly místní povodně.  Uvádí se, že byl však nejchladnějším měsícem od roku 2000, 

s průměrnou teplotou 15,8 °C,  a zároveň byl nejdeštivějším měsícem.  V průměru spadlo 146 mm 

srážek, to je 185 procent dlouhodobého normálu let 1961 až 1990. V Žehuni jsme zaznamenali 

v červenci 20 deštivých dnů. 

V srpnu  byly hlášeny erupce na Slunci, teploty několikrát přesáhly hranici 30°C, ale   jinak 

nebyl tento měsíc srážkově ani teplotně mimořádný. Noční bouře způsobily dopravní problémy na 

Liberecku.  Září nás mile překvapilo nádherným babím létem. Teploty  přetrvaly ještě do několika 

počátečních říjnových dnů.  První noční mrazíky přišly od 14. do 23. října, , ale potom se oteplilo. 

Hub bylo toho roku málo. 

Listopad se 2 mm srážek byl nejsušším měsícem tohoto roku. Meteorologové tvrdí, že byl 

dokonce nejsušším měsícem za posledních 80 let. Prosinec nenadělil ani sníh ani velký mráz.  
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11. prosince  jsme naměřili  nejnižší raní teplotu  -7°C. Nepatrný sněhový poprašek mokrého sněhu 

jsme na chvilku zahlédli 21. prosince. Sprchlo sice 23 krát, ale  měsíční úhrn srážek dosáhl pouhých 

47 mm.  

Přehled srážek za rok 2011:   leden 40,9 mm, únor 7 mm, březen 26,4 mm, duben 13,9 mm, 

květen 38,1 mm, červen 126,5 mm, červenec 116,5 mm, srpen 47,8 mm, září 48,4 mm, říjen 48,7 

mm, listopad 2 mm, prosinec 47 mm.  

Celkem naměřeno v  Žehuni 563,2 mm srážek. 

 Rok 2011 přinesl nebývalé množství nejrůznějších přírodních katastrof včetně záplav v 

Thajsku nebo tornád a požárů v USA. Ve Spojených státech ještě nikdy nebylo zaznamenáno 

současně tolik různých katastrof jako letos. Zda k tomu však přispělo globální oteplování, není jasné, 

chybí peníze na výzkum. 

  

Zemědělství  
 

Nalezení kroniky JZD 25. únor se sídlem v Žehuni předcházel počátkem  února 2011 téměř 

dvouhodinový rozhovor s Vladimírem Polívkou, posledním vedoucím představitelem Agrodružstva, 

který mi sdělil, kde se kronika  nachází. Následoval telefonický rozhovor s Ing.  Pavlem Znamínkem 

a posléze    hledání kroniky v budově Agrodružstva za přítomnosti Martina Říhy,  jednoho 

z jedenácti posledních členů Agrodružstva. První den   se pracně hledal klíč od určené kanceláře, 

druhý den byl úspěšný -  kancelář odemčena a kronika na určeném místě nalezena.   V současné 

době je uložena  v kovové skříni obecního úřadu spolu s ostatními kronikami obce Žehuň. 

Letošní žně nepříznivě provázely vydatné deště. 20. a 21. července  spadlo v Žehuni 30 mm 

srážek, na mnohých místech více než dvojnásobek obvyklého množství srážek způsobil povodně.  

V posledních červencových dnech mi říkal pan Jehlička, že jejich farma má sklizeno přes 60 procent  

obilovin, Ing. Karel Horák  sdělil, že mají sklizeno pouze 30 procent obilních ploch.  Začátkem 

srpna začali zemědělci v zemi hovořit o katastrofálním průběhu žní - pole rozbahněná, někde pod 

vodou, obilí začalo  černat,  řešení bylo  tam, kde  sklízely  kombajny na pásech, kolové stroje se do 

polí nedostaly.  

  

Tělovýchova  
 

 Na výroční členské schůzi Tělovýchovné jednoty Žehuň  26. února  v sále kulturního domu, 

které jsem  se z vlastního zájmu zúčastnila, byl předsedou zvolen  Petr Krase, jednatelem Aleš 

Jiroudek, pokladní a hospodářkou Jaroslava Krejčová, která má  provést inventuru majetku  jednoty.  

Členy výboru  byli  za oddíl kopané zvoleni Tomáš Ševčík a Petr Zelený, za oddíl stolního tenisu 

Daniel Kvasnička, za obecní úřad Ing. Karel Horák. Podpisové právo mají Jaroslava Krejčová a Ing. 

Karel Horák. Výroční schůze odhlasovala roční příspěvky 50,- Kč, pro důchodce 30,- Kč.  

Trenérem oddílu kopané byl jmenován Petr Zelený. Jarní fotbalová sezóna začala 26. března 

utkáním s Křečkovem na domácím hřišti. 

Od února jsem se snažila   získat seznam  členů tělovýchovné jednoty; předseda mě odkazoval  

na jednatele, jednatel jen sliboval,  ale do konce roku jsem seznam přes veškeré snahy nezískala. 

Zodpovědnost není  silnou stránkou současných funkcionářů. Nezbývá, než že se  letošní zápis  bez 

těchto údajů musí obejít.   

Při Memoriálu Františka Soukupa, který se konal  20. srpna 2011,  jsem se opět pokoušela 

získat jména členů  jednoty, tentokrát od  Jaroslavy Krejčové, ale opět bezvýsledně.  Jednatel Aleš 

Jiroudek, na kterého mě měsíce odkazoval předseda  Petr Krase,  se ani memoriálu nezúčastnil. 

Předsedu jsem nesčíslněkrát  kontaktovala ústně, několikrát mailem, ale vše  marně.  Pokladní a 
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hospodářka mi pouze říkala, že jí nikdo peníze z příspěvků nepředal. Jednatel Aleš Jiroudek mi ústně 

několikrát přislíbil seznam předat, ale do konce roku jsem seznam nezískala.  Před nástupem do 

nemocnice 30. prosince jsem se opět pokoušela  poslat předsedovi Petru Krausovi mailem žádost o 

stručnou zprávu o činnosti jednoty,  ale do 12. února 2012, kdy zápis uzavírám,  odpověď nedošla.    

A tak jen  vzpomínám  na  dobu, kdy jsem podle pečlivě vedených zápisů mohla zpětně 

spolehlivě zpracovat historii Sokola i sportovního klubu Meteor. Kam se poděla zodpovědnost a 

spolehlivost našich předchůdců ?!?  

Podařilo se mi pouze získat seznam členů oddílu stolního tenisu v sezóně 2010-2011.  Jsou to 

tito hráči: Daniel Kvasnička (1985), Jan Kvasnička1987), Milan Jiroudek  (1986), Josef Vocásek  

(1968), Daniel Kvasnička (1958), Libor Vondruška (1954), Lubomír Salavec (1955), Josef 

Konvalina  (1949),  Alexander Fiala (1954), Petr Kocner (1959).  

Utkání v kopané při memoriálu  se letos účastnily fotbalové kluby  ze Sán, Hradčan, Opočnice 

a ze Žehuně.  

 

       

Finálový zápas hrála Žehuň proti Opočnici, Opočnice vyhrála 1:0   
21

 

 

Jednou týdně v pátek od 17:30 do 18:30  cvičí v sále kulturního domu asi deset  žen kondiční 

cvičení pilates.  Ze Žehuně jsou asi tři účastnice  cvičení  - Jana Urbanová, Lenka Balounová, 

Magdalena Králová, přidala se i Marcela Brodi,  z Dobšic dojíždí jedna žena, z Opočnice také jedna, 

dvě  až tři  z Jestřabí Lhoty. Cvičení vede zdravotní sestra Jitka Švandová. Po letní pauze zahájily 

ženy cvičení opět v říjnu.  

 

 

Hasiči 

 
Činnost  JSDH Žehuň za rok 2011 uvádím podle stručné zprávy  získané od  člena jednoty 

Pavla Bořka, který reagoval na mou ústní prosbu, když  písemná  žádost o poskytnutí podkladů pro 

 zápis do kroniky zaslaná  předsedovi   jednoty Petru Krausovi zůstala téměř dva měsíce  bez jediné 

odezvy. 

V lednu se jednota   účastnila technické pomoci při povodni  a lámání ledu na rybníce.   Dále 

místní hasiči vyjížděli k požáru pole u dálnice a  k požáru travnatého  porostu u silnice na Hradčany.  

                                                 
21 Dokumentace  č. 1310/11-8b 



 28 

V době letního sucha se hasil požár lesa u Ohař. Poslední výjezd se týkal požáru rodinného domu 

v Žiželicích. Vyjíždělo se i k  několika  planým  poplachům. 

  Požární auto fungovalo  k  radosti jednoty spolehlivě. Pokračovalo  se  v jeho údržbě a na 

drobných vylepšeních.  Od HZS Poděbrady  získala jednota kondenzátor baterií, který pomáhá 

udržovat autobaterie stále pod napětím,  a tím se prodlužuje jejich životnost. Pravidelně se zkoušela 

funkčnost techniky a prověřovala se její připravenost  k zásahu, kontrolovala se elektrocentrála 

 osvětlovacího zařízení, motorová pila, plovoucí čerpadlo, dýchací přístroje a vysílací zařízení.  

Proběhlo několik cvičení  zásahu -  připravenost členů na výjezd do akce.   Od drážních hasičů 

z kraje se podařilo získat starší, ale  funkční přilby Rosenbauer. Nedopadla však dotace od 

Středočeského  Fondu podpory dobrovolných hasičů a složek IZS na obnovu techniky, výzbroje a 

výstroje sboru.   

Součástí třídenních oslav 875. výročí založení obce v roce 2012 bude také jeden den věnován  

130ti  letům  existence Sboru dobrovolných hasičů v Žehuni. K tomuto výročí jsem zpracovala 

historii hasičů z let 1882 - 2012.  

 

 

Myslivecké sdružení Cidlina 
 

Zprávu o činnosti   Mysliveckého sdružení   Cidlina za rok 2011 vypracoval hospodář Zdeněk 

Ševčík.  Uvádí: Rok 2011 započal tuhou zimou a sněhovou nadílkou. Myslivci museli zapřahat za 

sebou dva traktory, aby projeli sněhovými  závějemi v Hradčanském lese  a na Báni, a mohli tak 

doplňovat srnčí zvěři do krmelců seno.  

Již druhou zimu přilétají početná hejna kormoránů, jež čítají až 200 kusů a na řece Cidlině 

páchají rybářům na rybách velké škody. Myslivci dostali nařízení a povolení kormorány plašit a 

lovit. Každou zimu mohou ulovit 40 kormoránů.  

Do rákosí Žehuňského rybníka se stěhuje z okolí černá zvěř – divočáci. Mají zde klid a teplo. 

V noci se naučili chodit do krmelců mysliveckého sdružení  a na polích  napáchali velké škody. 

Proto museli myslivci začít intenzivně lovit divočáky i v  noci. Od ledna 2011 do března 2011 jich 

ulovili 92. Myslivci si přejí, aby bylo počasí v roce  2012 příznivější, a tudíž milosrdnější k nim i ke 

zvěři. 
22

 

Český rybářský svaz -  místní organizace 
 

Zprávu z činnosti  místní organizace Českého rybářského svazu za rok 2011 uvádím téměř 

doslovně, jak ji vypracoval hospodář  MO ČRS Ing. Ondřej Jedlička. 

„K tomuto roku je v naší organizaci registrováno 145 stálých členů. Každý rok přijmeme 

několik nových členů, ale několik jich ubude úmrtím,  ze zdravotních důvodů či změnou bydliště. 

Na začátku roku jsme zhotovili a následně nainstalovali železnou konstrukci na nádrži 

v Sánech. Do této konstrukce jsou osazeny odchovné bedny sloužící k odchovu plůdku štiky. Za rok 

2011 jsme zde odchovali 6 000 ks štiky a v následujícím roce by to mělo být až   30 000 kusů.  

V  dubnu se konal výlov Baderského ramene, kde byly zakomorované ryby na tento rok. 

Sloveno a následně vysazeno na revír bylo 650 ks kapra, 80 ks amura a cca        1 000 ks bílé ryby. 

Kromě vlastní produkce ryb jsme provedli nákup ryb od prověřených dodavatelů. Bylo zakoupeno  

1 000 ks lína, 9 000 ks úhořího monté, 2 000 ks ostroretky,      750 ks kapra a 500 ks candáta. 

Hodnota všech druhů ryb nasazených za rok 2011 činila cca 140 000 Kč. V červenci jsme zakoupili 

42 q ječmene, který slouží ke krmení ryb chovaných ve vlastních rybochovných zařízeních. 

Od srpna jsme se neustále setkávali s problémy týkajícími  se průtoku vody přes jez na 

Klapce, jež  způsobila MVE - malá  vodní elektrárna - revitalizovaná v tomto roce v někdejší budově 

mlýna v čp. 2,  která veškerou vodu spotřebovávala a rybářská veřejnost tím byla velmi pobouřena. 

                                                 
22 Dokumentace č. 1317/11-15b 
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Ani po jednání s představitelem rybářství Chlumec nad Cidlinou nebyla sjednána náprava, a tak byl 

tento problém postoupen kompetentní státní správě, která bude situaci řešit nejspíše i  

v následujícím roce. Věříme, že v roce 2012 se již tento problém nebude opakovat a  rybáři budou  

moci své rybářské právo vykonávat v plném rozsahu svého revíru. 

V září se konal výlov Nádrže v Sánech. Sloveno bylo 800 ks kapra, 200 ks amura a   50 ks 

štiky. Tyto ryby jsou přes zimní měsíce komorovány na Baderském rameni a budou sloužit jako 

násada do revíru na rok 2012. 

Na konci roku 2011 jsme zakoupili odchovný žlab k zařízení na odchov štik. Tento žlab, 

který jsme zrekonstruovali,  bude  v roce 2012 sloužit k ,, rozplavání“ plůdku štiky. 

V  lednu 2012 již byly odevzdány veškeré vydané povolenky a zjištěn stav úlovků našich 

členů i rybářů s hostovacími povolenkami. Za rok 2011 na revíru MO Žehuň bylo vydáno 176 ks 

povolenek a uloveno následující množství ryb: 578 ks kapra, 51 ks štiky, 5 ks sumce, 1 ks amura, 5 

ks candáta, 34 ks lína, 69 ks úhoře,  8 ks tlouště, 15 ks okouna a 12 ks cejna. Celková váha všech 

ulovených ryb činila 2 186 kg   o celkové ceně 191 801 Kč. 

 Od roku 2012 bude povolenky vydávat Oldřich Branda.  

Na závěr chci všem našim členům poděkovat za ukázněné chování při výkonu rybářského 

práva a pevně věřím, že tak tomu bude i v roce 2012.   

Petrův zdar!  Ing. Ondřej Jedlička - hospodář MO Žehuň.“ 
 

 

Žehuňský rybník  
 

Rybolov se letos konal ve dnech 18. až 20. října a podle tajného odhadu vynesl asi 100 tun ryb. 

Třetí den  končil dopoledne za trvalého deště; 20. října v 15 hodin se rybník zastavil a začal se 

napouštět.  
23

 

Na sklonku roku se objevilo v tzv. „splávku“, to je ve výpusti vody z rybníka pod zdravotním 

střediskem, neobvyklé množství ryb. Prý tam unikly  při náletech kormoránů na rybník. Místní 

občané tento nevídaný úkaz s velkým zájmem sledovali a dohadovali se nejen kam ryby zmizely, ale 

také kdo je za  tuto kalamitu zodpovědný.  

 

Ve dnech 14. až 17. října 2011 probíhal na jihovýchodním dně vypuštěného Žehuňského 

rybníka, v úseku zvaném Na Haldech,  archeologický průzkum, který vedl pracovník 

Archeologického ústavu AV  ČR PhDr. Jiří Militký. Obec se tak po mnoha desetiletích stala 

předmětem vědeckého archeologického zájmu. Akce byla organizována Archeologickým ústavem 

AV ČR v Praze. K průzkumu byly použity nové technologie - detektory kovů určené 

 k vyhledávání kovových předmětů. Cílem této akce byla dokumentace a zmapování rozsáhlé osady 

z doby laténské (4. až 1. století před Kristem) a z doby římské (1. až 4. století po Kristu). Průzkumy 

budou zřejmě pokračovat i v příštích letech. Impuls k  průzkumu vyšel od   hledačů pracujících 

s detektory kovů v čele s mladým Janem Kvasničkou. Jedna z nalezených mincí, pocházející údajně  

z  50. let před naším letopočtem, obohatila sbírky Polabského muzea v Poděbradech.  

 

 

                                                 
23 Dokumentace  č. 1313/11-11a 
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       Vpravo jeden z kovových nálezů ze 14. 10. 2011 v ruce PhDr. Jiřího Militkého  

 

 

Včelaři  
 

 Včelařství  se v Žehuni věnují pouze Oldřich Branda, Vladimír Rous z Poděbrad, Alois Štika, 

Václav Kavka  a Petr Štěrba.    Oldřich Branda měl  16 včelstev, Vladimír Rous 8,  Alois Štika 3, 

Václav Kavka 2  a Petr Štěrba jedno včelstvo. Letošní snůška se pohybovala v průměru kolem 25 kg, 

med se prodával za 120 Kč/kg.  
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Podniky a provozovny 
 

Maso přiváží  do  Žehuně jednou týdně ve čtvrtek od 8 do 9 hodin  pojízdná prodejna  firmy 

Řeznictví a uzenářství Jana Kiapeše, U Cukrovaru 1167/15 Nymburk. Ostatní podniky a provozovny 

podstatné změny nezaznamenaly.  

 

 

Pošta 
 

Podle zprávy vedoucí  pošty Jany Urbanové k žádným změnám v organizaci a vedení 

poštovního úřadu v Žehuni v roce 2011 nedošlo.   

 

 

Kanalizace  
 

15. července  2011  podala obec, kterou zastupuje VIS Vodohospodářsko-inženýrské služby 

spol. s.r.o., Na Střezině 1079, 500 03 Hradec Králové  3,  žádost o vydání stavebního povolení  

k odkanalizování zbytku obce. Celková délka stoky s počtem šesti čerpacích stanic činí 849,7 m. 

Na dostavbu kanalizace obdržela obec  od Ministerstva zemědělství České republiky dotaci ve 

výši 55 % celkových nákladů. Tato dotace  bude ještě navýšena o 10% z prostředků Středočeského 

kraje. Na dofinancování zbývá doplnit z vlastních zdrojů 35%. Do konce září proběhlo výběrové 

řízení na dodavatele realizace stavby. Zastupitelstvo obce předpokládá, že celková stavba hlavního 

kanalizačního řádu se dokončí v roce 2012.  

19. září 2011 vydal MěÚ Kolín, odbor životního prostředí a zemědělství, stavební povolení 

stavby nazvané „Kanalizce Žehuň - odkanalizování zbytku obce“.  

Na dokončení kanalizace byla po posouzení a hodnocení nabídek vybrána jako cenově 

nejvýhodnější firma Stavební a realitní Nymburk s.r.o. za cenu 4 944 012 Kč včetně DPH 

s termínem dokončení stavby do 30.6.  2012. 31. října 2011 začaly práce v prostoru před starou 

školní jídelnou.  

Vodovody a kanalizace Nymburk a.s.  Bobnická 712 na sklonku roku oznámily, že od  

1.1. 2012 činí vodné bez DPH 33,17 Kč/m3, včetně 14% DPH 37,81 Kč/m3,  stočné bez DPH 32,60 

Kč/m3, včetně 14% DPH 37,16  Kč/m3.   

 

 

Doprava  
 

Z nedostatku finančních prostředků byly ve Středočeské kraji od března zrušeny některé 

autobusové spoje  na trati Poděbrady - Žehuň - Hradčany a Kolín  - Městec Králové. Toto opatření 

se setkalo s velkou nevolí občanů. Proti tomuto rozhodnutí  byla uspořádána v obci podpisová akce. 

Svůj protest vyjádřilo na podpisové listině   na  150 nespokojených občanů.  Dopolední spoj Žehuň  

- Městec Králové  a zpět byl prozatím zachován.  

Aby ministerstvo dopravy ušetřilo  v příštím roce ze státního rozpočtu  10 miliard korun,  

rozhodlo se  nepokračovat v dostavbě dálnice D 11 v úseku do Hradce  Králové, přestože farmářka 

Ludmila Havránková  dala po letech konečně souhlas  ke směně   svých pozemků, které výstavbě 

v tomto úseku bránily.   

 

Životní prostředí, peče o zeleň, hospodaření  s odpady 
 

Jeden  ze dvou památných stromů, lípa malolistá (Tilia cordata) u pomníku sv. Jana 

Nepomuckého, má silně vykotlaný kmen,  proschlé větve a ohrožuje okolí.  Rodiče, jejichž děti tudy 
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chodí do mateřské školy, z obavy o bezpečí svých dětí   podali stížnost na polici.  Protože se jedná o 

památný strom, s nímž se nemůže libovolně nakládat, požádal starosta obce ochránce přírody o 

expertizu. 

 16. března se dostavili zástupci Agentury ochrany přírody a krajiny  (AOPK ČR, Střední 

Čechy, středisko Praha, U Šalamounky 41/769, vedeni Mgr. Martinou Molíkovou. Setkání se 

účastnil také Bc. Martin Smrtka z Městského úřadu Kolín, Odboru životního prostředí. Sáhodlouhé 

rokování odborníků však nepřineslo očekávané rozhodnutí, zda strom pokácet či ošetřit, a jak ošetřit. 

Pouze  se dospělo k závěru, že budou následovat další zákonem předepsané kroky. Nedej bože, aby 

mezitím došlo k neštěstí. Pětičlenná skupina odborníků nerozhodla nic, a tak odpovědnost o bezpečí 

kolemjdoucích zůstává nadále na starostovi obce.  

Konečné rozhodnutí stanovilo, že strom není možné pokácet a obec musí udělat opatření, aby 

k úrazu nedošlo. V Žehuňském zpravodaji číslo 18 se  píše: „......Výsledek je zatím v jednání, proto 

prosíme rodiče, aby stále upozorňovali děti, aby se v blízkosti stromu nezdržovaly. Po vyjádření 

Odboru životního prostředí při MěÚ v Kolíně se tento strom nějakým způsobem zabezpečí.“ 

  

Podle rozhodnutí Úřadu práce v Kolíně dostala  obec na rok 2011 dotaci na veřejně prospěšné 

práce na březen až listopad pro  jednu sílu. Podmínkou ale je vytvořit pro veřejnou službu dvě 

pracovní místa pro osoby v hmotné nouzi. Od 1. března pracuje pod obecním úřadem Josef 

Kvasnička a od  4. dubna nastoupila do práce prozatímně na tři měsíce Naďa Penkova.  Po uplynutí 

této lhůty jí byl termín  prodloužen do listopadu.    

 

U prvního hliňáku se  4. dubna  kácely staré vzrostlé stromy.  

 

 

        
Dlouhé rokování  a fotografování  rozhodnutí nepřineslo 

 

27. července 2011 provedli arboristé Josef Krupička z Nymburka a Pavel Svoboda 

z Poděbrad částečné odborné ořezání památné lípy vpravo od  sochy sv. Jana Nepomuckého. Protože 

plošina nedosahovala do potřebné výšky, práce se nedokončila a má  pokračovat po opatření vyšší 

plošiny.  
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Zdravotnictví 
 

3. ledna proběhla ve sdělovacích prostředcích zpráva, že ke konci roku 2010 se rozhodlo 

k odchodu ze země 3 830 lékařů.  24. ledna se hovořilo  o kritické situaci ve zdravotnictví a hledaly  

se krizové varianty. Nakonec se ministr zdravotnictví Leoš Heger (TOP 09) s lékaři na zvyšování 

platů dohodl a lékaři  z větší části své výpovědi stáhli. Kromě peněz, které mají jít na růst platů 

ihned, by se mzdy měly zvyšovat každý rok zhruba o 15 procent. V roce 2013 by se měly platy 

lékařů v závislosti na specializaci a praxi zvednout na 1,5 až trojnásobek průměrné mzdy.Na zvýšení 

platů lékařů má přijít 1,8 miliardy korun. Zbylé peníze půjdou na úhradu mezd za přesčasovou práci 

a mzdy o dovolených. 

 Udává se, že dohoda je výsledkem kompromisu, a zcela spokojena s ní proto není ani jedna 

strana. Zdravotní sestry, pro něž byla podle předchozího návrhu určena suma půl miliardy, vyšly  

naprázdno. Podle ministra zdravotnictví bude záležet na každé nemocnici, jak bude se sumou, kterou 

obdrží, hospodařit a zda v ní najde peníze i pro sestry. 

Začátkem dubna se sjednocovaly  názory na výši regulovaných poplatků. Uvažovalo  se o 

částce 100 korun  za den v nemocnici. Tento návrh byl navzdory protestům odborů v květnu 

odhlasován.  Poplatek u  lékaře může činit podle odhadu 10 000 až 15 000 korun měsíčně.  

Podle návrhu ministra zdravotnictví Leoše Hegera má poplatek u odborníka bez doporučení 

činit místo 30,- Kč 200,- Kč. Odbory odmítají plánované dělení péče na standard a nadstandard.  

Ozývají se také hlasy, že by se mělo demonstrovat proti plýtvání léky a zbytečným nákupům 

předražených přístrojů. 
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Po více jak  třiceti letech působení MUDr. Miroslavy Ulrichové v Žehuni osiřela 4. srpna 2011 

ordinace naší milé a obětavé lékařky. Její nenadálá smrt hluboce zasáhla četné její pacienty ze 

Žehuně, Choťovic, Dobšic a Hradčan.  Zdravotní sestru Pavlu Křížovou vystřídala už  před  třemi 

lety dcera paní doktorky Ulrichové Andrea Votíková. 

 

Po zániku zdravotního zařízení MUDr. Miroslavy Ulrichové byla zdravotní dokumentace 

našich pacientů předána  MUDr. Pavlu Zezulovi z Poděbrad a bylo vyhlášeno výběrového řízení  na 

nového lékaře.  

 

 

        
MUDr. Miroslava Ulrichová  z Poděbrad             Sestra Pavla Křížová z Dlouhopolska  

 

Na přechodnou dobu zajišťovali ve  zdravotním  středisku v Žehuni v omezené míře základní 

zdravotní péči sestra Andrea Votíková a MUDr. Zezula, který pravidelně ordinuje v Poděbradech, 

Dukelská 949 (u skláren). 

17. srpna  a začátkem  v září se zajímal na obecním úřadě o možnost nastoupit jako lékař ve 

zdravotním středisku v Žehuni MUDr. Roman Kostinek  z Medicentra Amadeus s.r.o a sliboval 

zajistit pro náš obvod zdravotní péči v rozsahu asi 20 hodin týdně s možností využívat přenosný 

EKG,  sonografii a návštěvní službu. Na  poskytování zdravotní péče všeobecného praktického 

lékařství pro Žehun a okolí vyhlásil 18. srpna Krajský úřad Středočeského kraje, odbor 

zdravotnictví,  výběrové řízení. Termín pro podání přihlášky byl stanoven do 7. října 2011.  

13. října  výběrové řízení  rozhodlo  a     zajištění  základní zdravotní péče  pro Žehuň a okolí 

přiznalo jedinému  zájemci -   Medicentru Amadeus  s.r.o.  Do našeho zdravotního střediska začali 

od 17. října dojíždět tři lékaři: MUDr. Roman Kostinek, MUDr. Renáta Ulrychová nebo   MUDr. 

Veronika Hrušková a zdravotní sestry Jana  Košvancová nebo   Veronika Hepalová.  Pacienti se po 

počáteční nedůvěře  přesvědčili,  že jejich péče je vzorná.  

Ordinace Žehuň  čp. 6, tel.: 325 655 365, má tyto hodiny: 

PO      14:00 - 17:00  ÚT      15:00 - 17:00  ST       ordinace  Poděbrady  

ČT       7:30 -  11:30 PÁ       14:00 -17:00 

Ordinace Poděbrady,  Hakenova 1423, vchod B, přízemí (vchod vedle FU)  

zajišťuje ošetření mimo ordinační hodiny v Žehuni.   

Při závažných život ohrožujících stavech je nutné volat RZP 155, eventuelně 112.  

http://medicentrumamadeus.wz.cz                             tel.: 312 310 929 Poděbrady  

email: medicentrumamadeus@seznam.cz   

MUDR. Ulrychová  777 068 135                           MUDr. Kostinek  605 149 973  

http://medicentrumamadeus.wz.cz/
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               MUDr. Veronika Hrušková a zdravotní sestra Jana Košvancová 

 

Životní úroveň 

 

Nezaměstnanost  v České republice činila  v březnu 9,2%. Lidé také méně spořili. Podle 

dostupných údajů přírůstek úspor za tři čtvrtletí letošního roku byl o téměř 10 procent nižší než ve 

stejném období roku 2010. 

 

 

Brigády  
 

12. února se na vyklízení staré pošty, která se měla  prodávat,  sešlo asi dvacet  mužů. 

Nakonec se ale prodej této budovy čp. 5  neuskutečnil.  

 

 

       
Za dopoledne se udělalo mnoho práce 

 

 

5. března vyklízelo  asi 10 lidí prostory staré školní kuchyně čp. 100.  

 

 

5. března uklízeli senioři na starém hřbitově větve po dvou ošetřených  stromech, které 

ohrožovaly bezpečnost.   
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Jsme sehraná parta, jen dostatek síly je třeba 

 

 

 16. dubna provedla Tělovýchovná jednota Žehuň sběr železného šrotu.  

  

  

 30. dubna  bylo dopoledne v Kozí hůře neobvykle živo - les se omladil o 5 500 sazenic dubů a 

o 100 buků. Práci provázela pohoda a dobrá nálada brigádníků.   

 

             
Techniku práce jsme  hravě zvládli                     Na  závěr dokumentární snímek  

 

 

Přípravy oslav 875. výročí založení obce  
 

4. dubna se konala na obecním úřadě za přítomnosti členů zastupitelstva obce první 

informativní schůzka k zajištění oslav 875. výročí založení obce Žehuň.  Kronikářka předložila šest 

návrhů na znak obce, které zpracoval podle platných heraldických norem pan Jan Severa 

z heraldické kanceláře Electrosun s.r.o, U Zvoničky 3, 289 31 Bobnice, e-mail: 

jiri.suk@electrosun.cz, http://www.electrosun.cz.  

 

Na schůzce  se stanovilo, že oslavy se budou konat ve dnech 6., 7. a 8. července 2012. Po 

diskusi o návrzích prohlásil zastupitel Zdeněk Ševčík, že kapr na znaku nemůže být bílý, ale žlutý, 

že je potřeba zakomponovat do znaku kromě zelené a žluté barvy také barvu červenou a že do 

čtrnácti dnů bude mít další návrh vypracovaný  Šárkou Michlovou-Zelenou.  

Kronikářka oznámila, že text sborníku má v hrubých rysech zpracován. 

 

mailto:jiri.suk@electrosun.cz
http://www.electrosu.cz/


 37 

                                                                  
 

 

                                                           

                                                                                                

                                                        
 

Heraldik Jan Severa sděluje: „Ve všech znacích jsme zvolili jako dominantní figuru znaku 

kapra. Stejně jako modré pole štítu odkazuje na přírodní památku Žehuňský rybník. Dle konzultace 

s kronikářkou obce paní Tvrdíkovou je figura kapra spolu se spodobněním rybníka nejčastějším 

přáním obyvatel obce. Zlaté berle ve znacích  1, 3, 4, 5 a 6 jsou upomínkou na řád benediktýnů 

z Opatovic, kteří v obci zakládali kostel sv. Gotharda. Berle je jedním z atributů Benedikta z Nursie, 

zakladatele řádu.  
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Listy lípy a dubu ve znacích 2 a 8 jsou odkazem na památné stromy na území obce. Vlnité 

břevno   či pruh ve znacích 4, 6 a 7 připomínají řeku Cidlinu, protékající Žehuňským rybníkem a 

obcí. Zelená barva pole ve znacích 5  a 6 symbolizuje Žehuňskou oboru v sousedství obce. Kniha 

namalovaná ve znaku 5 je atributem svatého Gotharda, kterému je zasvěcen místní kostel.   

Konzultace o výsledné podobě znaku jsou v rámci heraldických pravidel samozřejmě možné. 

Prosím, vyberte z návrhů jeden finálový, ke kterému Vám posléze vytvoříme tři návrhy praporů.“                                                                     

 

Další návrhy pořídila na přání člena zastupitelstva obce Zdeňka Ševčíka  

Šárka Michlová-Zelená. 

 

                                                  

                                                 

                                                             
 

K 21. červnu se v anketě uvedené na webových stránkách obce slovy: „Myslíte, že by obec 

Žehuň měla mít vlastní znak (erb) vyjádřilo 151 osob. Na otázku Ano, vzhledem k její historii a 

velikosti je to  na místě -  odpovědělo kladně 61,6% občanů, 19,9% hlasujících „nechápou“ zavádění 

novodobých znaků,  18,3% dotázaných je pořízení znaku „lhostejné“. 

 Hlasování bylo ukončeno 30. června 2011. 

 Heraldik pan Severa zaslal v červnu finálový návrh znaku a dvě kresby praporu a píše: 

„Oproti vašemu návrhu jsem musel udělat malou úpravu. Není možné ve štítu použít dvě barvy vedle 

sebe, v tomto případě zelenou a červenou. Vypustili jsme tedy zelenou - znaků se zeleným polem je v 

našem kraji, což je logické, poměrně dost. Červená se jeví esteticky lépe, koneckonců vyjadřuje 

název obce. Bohužel heraldická pravidla zapovídají i položení znaku na list praporu, takže zaslané 

návrhy jsem mírně pozměnil.“ 
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Údajnou finálovou  podobu znaku a dva návrhy praporu pana Severy žádalo zastupitelstvo 

obce  doplnit o zelenou barvu. Svůj požadavek však zaslalo  nové heraldické kanceláři  mailem  

v tomto znění:  

„Znak má obsahovat   tři  základní barvy. První je barva zelená, která znázorňuje  hluboké 

lesy  a neprostupné        hvozdy, které musely být zažehnutím ohňů  vypáleny (odtud název obce 

Žehuň). Ohně znázorňuje barva červená, další barvou je barva bílá, která představuje tok řeky 

Cidliny, která protéká obcí  a napájí rybník.  Barva modrá symbolizuje  Žehuňský rybník. První 

Státní přírodní rezervace zde byla založena už roku 1948.   Přídavné znaky v jednotlivých barvách: 

v barvě zelené je vložena zlatá kniha, která představuje soubor kronik obce. První kronika byla 

založena  v roce 1838. V barvě červené znázorňuje zlatá berle řád Benediktinů z Opatovic, kteří jak 

je první písemnou zprávou doloženo, postavili v Žehuni románský  kostel zasvěcený svatému 

Gothardovi. V modrém pruhu je figura zlatého  kapra, což je znak rybářů a rybníkářů. Kapr má 

zlatou barvu proto, že Žehuňský rybník byl založen v roce  1492-1497 jako královský.“  

Nový heraldik odpověděl:  

„Vážený pane místostarosto, 

podle našeho telefonického ujednání posílám upravený a doplněný návrh znaku a vlajky obce  

k projednání v zastupitelstvu.  Až dojde ke schválení, budu očekávat Vaši zprávu a doplním všechny 

ostatní podklady nutné ke schválení obecních symbolů PS PČR, k čemuž bych připojil fakturu na 

dohodnutých 2 000,-Kč. 

S pozdravem 

Vladimír Červenka, Heraldická kancelář Patriot“ 

  

                                      
 

Toto je konečná podoba znaku obce a praporu, schválená zastupitelstvem obce   

a 1. srpna 2011 na veřejné schůzi  také občany. 

 

16. srpna 2011 zaslal obecní úřad žádost o schválení obecních symbolů Parlamentu České 

republiky, Poslanecké  sněmovně, Sněmovní 4, 118 26, Praha 1 - Malá Strana.  
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Heraldik Mgr. Vladimír Červenka se ve výkladu použitých tinktur  částečně odchýlil  od  

historického  faktu, který zastupitelstvo obce  jasně vyjádřilo slovy: ... „neprostupné hvozdy  musely 

být zažehnutím ohňů vypáleny .......“, když větu formuloval slovy: „Zelená tinktura symbolizuje 

hluboké lesy, které museli osadníci vykácet a následně vypálit pařezy ohněm ....“ 

  

A tak po prvotním rozhodování, zda se má obec o znak a vlajku vůbec ucházet,  a téměř po  

ročním rokování, padlo konečně 9. listopadu 2011  schválení Sněmovnou, které obec obdržela 

v tomto znění:    „Rozhodnutím č. 24. ze dne 25. listopadu 2011 schválila předsedkyně Poslanecké 

sněmovny Parlamentu České republiky  Miroslava Němcová obci Žehuň tuto  konečnou podobu 

znaku a praporu.“  

  

Druhá schůzka k zajištění oslav 875. výročí založení obce se konala po urgenci 

kronikářky v listopadu. Při ní byly vytyčeny konkrétně některé úkoly a jmenovitě uloženo, kdo za  

ně zodpovídá. 27. listopadu předala kronikářka k dalšímu zpracování panu Janu Blahákovi a paní 

Vlastě  Tůmové text i fotografie pro sborník.   

 

 

V říjnu 2011  předložila paní Vlasta Tůmová návrh dvou upomínkových tiskovin  k oslavám 

875. výročí založení obce - kalendář a pravítko -  obojí s  výběrem fotografií z dokumentů  kroniky.  

 

 
 

    
 

 

Malá vodní elektrárna  
 

Předkládám  část zprávy, kterou zaslal obecnímu úřadu pan Milan Bušek, iniciátor myšlenky 

uvést  do  chodu malou vodní elektrárnu:  „Dne 8.6. 2011 v 08:30 hodin došlo k historickému 

okamžiku - v obci Žehuň  byla připojena k energetické síti MVE Žehuň, čp. 2,   60 let po jejím 

zastavení a znárodnění. Vlastníky jsou  Jiří a Jakub Šoltysovi, dočasným provozovatelem je Milan 

Bušek, tel. 721 911 447, email: milan.busek@raz-dva.cz. Údržbářem a pohotovostním ošetřovatelem 

je podle dohody pan Kavka,  důchodce,  bývalý vedoucí sádek, který zná dlouhodobě zdejší poměry a 

má  předpoklady k záležitostem kolem vody.“ 

Při původním jednání měl pan Bušek příslib, že za KW elektrického proudu bude dostávat 

2,60,-Kč, dnes, po zavedení solárních elektráren, dostává pouze 1,16,- Kč. Pan Bušek vlastní tři malé 

vodní elektrárny. Má úlevu od daní na 3 roky. Náklady na tuto elektrárnu dosáhly  dosud asi jeden 

milion korun. Elektrárna má výkon asi 4,5 KW/hod, pouze  21. července  při vyšším stavu vody 

v rybníce dosáhla až 20 KW/hod. Pan Bušek hodlá vyčistit celý náhon, choťovičtí občané však 

mailto:milan.busek@raz-dva.cz
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nesouhlasí, že by to zničilo jejich pozemky. Pan Kavka má klíč od turbíny, chodí tam denně 

kontrolovat náplavy na česlice u turbiny a vnitřní zařízení turbíny.  

Další podrobnosti  uvádím v závěru kronikářského zápisu. Obsahují jednak některé technické 

údaje, ale i osobitý přístup pan Buška k práci na turbíně. Zároveň jsou také  dokladem jeho 

osobnosti, jeho přístupu k lidem, přírodě, k dění v naší zemi. 

 

        
 

 

A život běží..... 
 

Posvícení není už dávno   tím, čím bývalo  za mého mládí.   Hospodyně vykrmovaly týdny 

předem husy, napekly mísy koláčů a hosté  přijížděli z blízka i z daleka.  Náves zaplnily střelnice, 

kolotoče,  houpačky a houfy lidí a na svezení či pohoupání čekala mládež   i ve frontě. Taneční 

zábavy se pořádaly v neděli  ve dvou hostincích,  a tančilo se i v pondělí o zlaté. Posvícenské koláče 

se dnes pečou jen zřídkakde.  Ani letošní  prosluněná sobota  a  neděle 24. a 25. září nepřilákaly na 

náves více lidí. A tak rok od roku tradice slavných posvícení upadá. Dokladem je několik 

přiložených fotografií.  
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V květnu 2011 mi předala Marie Hegerová-Vlasáková z Poděbrad, pocházející ze Žehuně 

čp. 83, několik dokladů o svém dědečkovi Václavu Františku Vlasákovi, narozeném 30. prosince 

1898 v Žehuni čp. 54, baštýři při Žehuňském rybníce.  Kromě křestního listu je to několik fotografií 

z první světové války, v níž  byl zraněn, Čestné uznání vydané Okresním akčním výborem Národní 

fronty  spolu s ONV v Poděbradech za splnění smluvních závazků prvních  mírových žní r. 1951 na 

100%, vysvědčení úředního lékaře o jeho zdravotním stavu a povolenky k rybolovu pro významné 

hosty.   

Tyto doklady jsou střípkem  zrcadla ze života jednoho z našich občanů v průběhu několika 

desetiletí a jsou přiloženy k dokumentačním materiálům kroniky.   

 

 

 
Václav František Vlasák v první světové válce  
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 Černá kronika 
 

V pondělí 11. ledna ráno po třetí hodině vyrazil zloděj dlaždicí, ukradenou zřejmě z chodníku 

před popisným číslem 12, výkladní skříň u samoobsluhy paní Veroniky Malečkové. Zvuk 

poplašného zařízení přivolal nejprve souseda pana Josefa Konvalinu, který zahlédl muže 

vyskakujícího ven rozbitou výlohou. Z obchodu zmizely pouze cigarety, ale značnou škodu 

způsobila rozbitá výloha.  

 

V úterý 12. ledna ráno zjistila paní Věra Exlerová vyražený zámek u garáže, ze které zmizely 

kabely.   

 

V sobotu 15. ledna povedená čtveřice, dva muži a dvě ženy, ukradli na  novém hřbitově   

vrátka,  z kostnice žulový a mramorový kříž, dřevěné kolečko a   litinovou ruční pumpu.  

 

V pondělí 7. března o půl jedné v noci se opět rozeznělo poplašné zařízení v samoobsluze 

paní Veroniky Malečkové. Tentokrát se poberta vloupal do obchodu odvrtáním zámku ve dveřích. 

Zmizely opět cigarety.   

 

V úterý 10. května  se stala neuvěřitelná krádež ve škole. Když po zazvonění uklizečka 

odemkla, vstoupil do budovy neznámý muž se slovy, že je objednán u paní ředitelky. Ta v té době 

jednala v ředitelně s předešlou návštěvou, načež muž vstoupil do otevřené sborovny  a ukradl jedné 

učitelce z kabelky peníze a druhé kartu z bankomatu, na kterou během krátké doby vybral 

v Poděbradech značný obnos peněz, protože  kromě  karty našel  také PIN.  

 

V neděli 7. srpna ráno zažila nemilé překvapení Romana Dočkalová, když zjistila, že u auta 

chybí všechna čtyři nová kola. 

 

 V noci z  8. na 9. srpna bylo v Žehuni opět živo. Došlo nejen ke krádeži několika krabiček 

cigaret  v hostinci U Volejníkům v čp. 25,   ale i ke   dvěma pokusům o vloupání - v pekárně v reálu 

Agrodružstva a na poště.   Přestože bezpečnostní zařízení na poště hlídací agenturu přivolalo,  ta 

však po příjezdu nezjistila údajně nic podezřelého a  v klidu odjela, zatímco se pachatel v té době  

dostal dveřmi ze dvora do chodby, kde jej naštěstí zadržely bezpečnostní dveře, takže ke vniknutí na 

poštu nedošlo.  

 

Velké štěstí měla 11. prosince řidička osobního auta, když na namrzlé silnici na hrázi 

rybníka dostala u dubu smyk a narazila autem před požární zbrojnicí do kmenu javoru. Kromě 

vyvráceného kola a šoku vyvázla z nehody bez zranění.     

 

 

Sčítání zajišťovala v Žehuni, Dobšicích a Choťovicích doručovatelka poštovního úřadu 

Žehuň Gabriela Kuncová. Navštívila 500 opisných čísel,  z toho 131 poslalo vyplněné archy 

v obálce, zbývající domácnosti elektronickou poštou.  Celostátní výsledky sčítání zatím známé 

nejsou.  

 

Významné události v životě našich občanů  

 
V tomto roce uzavřeli sňatek:  

10. června 2011 v Jesenici, okres Praha – Západ,  Marcela Houžvičková,  

30. června 2011 v Žiželicích Lenka Krčilová  a Pavel Berka, porybný čp. 3, 

30. července 2011 uzavřeli sňatek v Kutné Hoře Nikola Jehličková z   čp. 205  



 44 

                         

a Aleš Pivný z čp. 22,       

6. srpna 2011 se vdávala v Chlumci nad Cidlinou Jitka Pichlová –Horská z  čp. 183. 

 

Rozvedeno bylo v květnu jedno manželství. 

 

Narodili se:  

V porodnici v Kolíně se narodil 29. března Ondřej Trampota ze  Žehuně čp. 31.  

 

Významná jubilea v roce 2011 oslavili:  

Šedesáté narozeniny oslavili Eliška Basiková, Bohunka Konvalinová, Jiří David, Milan  

Ledvinka, Pavel Kukla, Hana Fialová a Zdeňka Szajterová.  

Šedesáté páté jubileum slavili Eva Svobodová, František Jaroš, Jana Jiroudková,  

Libuše Vondrušková, Marie Dolejšová a Karel Vokoun.  

Sedmdesáti let ve zdraví dožili Marie Kuncová, Ludmila Vávrová, Jiřina Žídková, 

a Jaroslava   Neumannová.  

Jiří Sedlecký a Václav Tichý byli v tomto roce dva pětasedmdesátiletí  oslavenci.  

K osmdesáti letům přišli zástupci obecního úřadu blahopřát  také Františku Tichému, 

Vladimíru Eliášovi a  Václavu Matouškovi.   

 
 

V roce 2011 zemřeli:  

12. dubna 2011 zemřela Nataša Janďourková, čp. 39,  

20. května 2011 zemřel  František Jiroudek,  čp. 60,  

9. září zemřela Marie Zezulková, čp. 168, 

13. října 2011 zemřela Eliška Kvasničková, čp. 166,  

14. listopadu 2011 zemřel Václav Steklý čp. 113.  

  
 

Ze Žehuně se v roce 2011 odstěhovalo těchto 11 obyvatel: 

10. ledna  se z čp. 177 odstěhoval do Prahy   František Maček, 

17. ledna  se z čp. 250 odstěhoval do Poděbrad Miloš Votava,  

31. ledna  se z čp. 105 odstěhovali do Odřepes Dana Fejfarová a   syn  Patrik Fejfar, 

16. června se z čp. 6 odstěhovala do Tří Dvorů Bohunka Konvalinová, 

1.  července  se z čp. 229 odstěhovala do Polních Chrčic Veronika Malečková s dcerami    

                                                                  Eliškou Malečkovou a Simonou Malečkovou, 

3. srpna se krátce po svatbě odstěhovali do Dobšic Nikola Pivná-Jehličková  z čp. 205            

                         a  Aleš  Pivný z čp. 22, 

10. srpna se z čp. 183 odstěhovala do Prahy Jitka  Horská-Pichlová. 
 

V témže roce se do Žehuně přistěhovali: 

5. ledna se z Kolína do čp. 234 přistěhovali Pavel Senohrábek, Eva Senohrábková a  

       a synové   Pavel Senohrábek ml. a Michal Senohrábek,  

7. února se z Golčova Jeníkova do čp. 118 přistěhovala Jiřina Prchlíkova, 

4. května se z Kolína do koupeného domku čp.160 přistěhoval  Jiří Krchov, 

13. července se ze Žehuně čp. 106 do čp. 194 přestěhoval Luboš Vondráček  s manželkou  

                                                                      Julií Vondráčkovou z Prahy,  

10. srpna se z Prahy do čp. 233 přistěhovali manželé Zdeněk Holoubek 

                                                                                  a Tamara   Holoubková, 

19. října se z Choťovic do čp. 78 přistěhovala Marcela Šípková,  

2. prosince se z Poděbrad do čp. 71 přistěhovaly Irena Vavroušková  

                                                                             a Andrea Vavroušková, 
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22. prosince se z Chlumce nad Cidlinou do čp. 151 přistěhoval do domu po rodičích 

                                         Luboš Konvalina.  

 

Počet obyvatel v Žehuni k 31. 12. 2011 činil 422 osob, mužů  210, žen 212.  

 

 Pohromy, mimořádné zprávy a různé události doma i ve světě  
  
4. ledna jsme mohli pozorovat od  8:07 hodin do necelých 11 hodin i na našem území  

částečné zatmění Slunce. Vrchol nastal v 9:25 hodin, kdy  Měsíc překrýval Slunce téměř z osmdesáti 

procent.  Podobný úkaz bude u nás k vidění až roku 2026. V Žehuni zatmění nafotografoval 

Stanislav Hruška.  

 
 

 

 Celý svět  i lidé u nás  byli otřeseni katastrofou v japonské jaderné elektrárně Fukušima, útoky 

šíleného střelce Breivika v Norsku, dopadením a likvidací Usámy bin Ládina, válkou v Libyi a 

převraty v dalších arabských zemích, finanční krizí v Řecku a v dalších zemích  eurozóny, či 

tragickým pádem letounu s hokejisty ruské Jaroslavle, na jehož palubě zahynuli i tři čeští 

reprezentanti. 

 

Zemětřesení v Japonsku 11.  března o síle 8,9 stupně, doprovázené ničivou přílivovou vlnou 

tsunami,  si vyžádalo tisíce mrtvých, zraněných  a nezvěstných. Bilance obětí se den ze dne 

zvyšovala. Pobřežní oblasti na severovýchodě byly zcela zdevastované, přílivová vlna zasáhla 2 100 

kilometrů pobřeží a dosáhla až pět kilometrů do vnitrozemí. Statisíce lidí zůstaly bez elektrického 

proudu a bez vody.  

 Armáda nasadila na záchranné akce 100 000 vojáků. Silně byla poškozena   jaderná elektrárna 

Fukušima, která způsobila  jadernou havárii. Udávalo se, že  to bylo čtvrté  nejhorší zemětřesení na 

světě a vůbec nejhorší v Japonsku a  že země zažila  nejhorší krizi od Hirošimy a Nagasaki.  

Japonská vláda varovala, že radiace dosahuje nebezpečných hodnot až do vzdálenosti 30 kilometrů.  

Radioaktivní prach z poškozené japonské jaderné elektrárny se 23. března objevil i nad střední 

Evropou. Začátkem dubna se udávalo 166 000 evakuovaných a   15 000 pohřešovaných. 7. dubna 

nastalo nové zemětřesení o síle 7,7 stupně. 

 

20. března jsme sledovali na ČT 2 v programu Karla Čáslavského Hledání ztraceného času 

amatérský film z roku 1938 o úzkorozchodné řepařské dráze založené roku 1925, která dovážela 

cukrovku z Radovesnic přes  dvůr Korce, Choťovice a Žehuň  do cukrovaru v Libněvsi. Po jeho 

zrušení v  roce 1932 se řepa překládala na normálně rozchodné  vagony přistavované ze stanice  

Libněves na vlečku a odvážela se do cukrovaru v Nymburce. O této úzkorozchodné řepařské dráze 

píše podrobně Ing. Jiří Strnad z Poděbrad  ve své knize Úzkorozchodné železnice na bývalé 

Severozápadní české obchodní dráze, vydané roku 2010. Část obrazového materiálu pochází 

z dokumentů kroniky obce Žehuň. 

http://tema.novinky.cz/bin-ladin
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Práce na trati úzkorozchodné železnice  1924   Vláček na splavu Na Skále ve 30. let. 20. st.       

22. března jsem obdržela tuto zprávu:  

„Dobrý den, obracím se na Vás s prosbou o nějaké informace. Jmenuji se Hana Málková a můj 

prapradědeček pan   Eugen Reichel   byl v Žehúni hospodářským správcem. V nějakém dokumentu 

se vyskytuje i Stará Báň. Chci se zeptat, jestli náhodou o něm nemáte nějaké informace. Zemřel v 

roce 1835. Pocházím až od Kroměříže,  a tak zkouším cestu po internetu.  

Děkuji   Hana Málková 

Bohužel, žádná zpráva se v kronikách nenachází.  

 

V březnu se stal v prodejně Market paní Veroniky Malečkové šťastným výhercem  hlavní 

ceny - automobilu  v hodnotě 250 000 Kč - Jaromír Tavík.   Soutěž  Vánoce s Maloobchodní sítí 

BALA  s.r.o. vyhlásila    firma Bala.  Pátou cenu,   parní hrnec v hodnotě 1 000,- Kč,   získala 

Naděžda Beková.  
24

 

 

1. května 2011 prohlásil papež Benedikt XVI. svého předchůdce Jana Pavla II. za 

blahoslaveného. Vatikán mu přiřkl už v lednu zázračné uzdravení řeholnice. Květnový slavnostní 

obřad sledovaly ve Vatikánu a v ulicích Říma stovky tisíc poutníků.  

 

1. května obletěla celý svět zpráva o dopadení a usmrcení nejhledanějšího teroristy světa, 

Usáma bin Ládina, kterého  podle slov amerického prezidenta Baracka Obamy zastřelila v jeho 

úkrytu v Pákistánu speciální jednotka amerického námořnictva SEAL Team Six. Komando mělo za 

úkol bin Ládina zabít, ne ho zajmout, řekl podle Reuters nejmenovaný americký bezpečnostní 

představitel. Jednotka SEAL Team Six byla ustavena v roce 1980 s cílem bojovat proti terorismu. 

Působila v Afghánistánu při likvidaci zbytků Al-Káidy.  

 Tři dny po americkém oznámení Usámovy smrti vyvstala kolem oficiální verze popisu 

operace zveřejněné týmem Baracka Obamy řada nejasností a dohadů.  Také zástupce vedoucího 

kanceláře  prezidenta Václava Klause Petr Hájek, považovaný za jednoho z jeho  nejbližších 

spolupracovníků,  zpochybnil život i oficiální verzi úmrtí Usáma bin Ládina. Podle něho to je pouze 

mediální fikce. Dokonce dlouhodobě zastává názor, že teroristické útoky v USA z 11. září 2001 

mohly zorganizovat tajné služby USA.  

 

20. června, druhý den po koncertě komorní skupiny Resonance v kostele sv. Gotharda, mi 

zaslala  paní Tamara  Holoubková zajímavou zprávu tohoto znění i s naskenovaným obrázkem 

Žehuňského rybníka od známého malíře Jaroslava Panušky s výpisem z internetu:  

                                                 
24 Dokumentace  č. 1304/11-7b 
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„Paní učitelko, přeji pěkné pondělí. Včerejší koncert se tak skvěle vydařil a přišlo tolik lidí. 

Patří Vám i Vašim pomocníkům opravdu velký dík za všechno. V příloze posílám obrázek 

žehuňského rybníka.  S pozdravem  T. Holoubková.“ 

Autor obrazu Jaroslav Panuška, český akademický malíř, krajinář, se  narodil 3. března 1872 

 v Hořovicích. Jeho otec Ing. František Panuška byl geometr. Již v útlém mládí byla u něho patrná 

touha po tužce. Když mu bylo osm let, pustil se do prvního akvarelu a v deseti letech tajně odjel 

malovat na Karlštejn.  

V roce 1889 byl přijat na Malířskou akademii v Praze, kde s několikerým přerušením studoval 

nejprve u profesora  Maxmiliána Pirnera a poté u krajináře profesora  Julia Mařáka, kde roku 1896 

studium končil. 

Po absolvování akademie maloval  na mnoha místech v Čechách, mj. v Pojizeří, na 

Sedlčansku, Berounsku, Příbramsku a v Jižních Čechách, několikrát navštívil i Balkán. Roku 1906 

posílá do Londýna na výstavu obraz „Pohled na Jindřichův Hradec“. V roce 1910 vystavuje  

v Městském průmyslovém muzeu v Hradci Králové. Vedle malby se věnoval i knižní ilustraci  

s fantastními, strašidelnými a pohádkovými motivy, zajímaly ho staré hrady a výjevy z pravěku. Byl 

členem Spolku výtvarných umělců Mánes a Jednoty výtvarných umělců. 

V okolí Lipnice nad Sázavou maloval již v roce 1908 a tam také roku 1921 přivedl spisovatele 

Jaroslava Haška. K jeho přátelům patřil i spisovatel Zdeněk Matěj Kuděj. Roku 1923 zakoupil 

Panuška pozemek v Kochánově u Světlé nad Sázavou a začal na něm stavět jednopatrový srub  

s ateliérem.  

V roce 1926 vystavuje v Rubešově galerii v Praze svůj monumentální obraz „Vítězství husitů 

nad křižáky na Běhání“. V tomtéž roce se v Kochánově usadil s rodinou natrvalo a maloval 

především hrad Lipnici, vrch Melechov a motivy z okolí. Nejraději prý ztvárňoval prastarý dub 

rostoucí přímo před jeho srubem, který dnes nese jeho jméno. 

Roku 1955 byl jmenován zasloužilým umělcem. Zemřel 1. srpna 1958 v Kochánově u Světlé 

nad Sázavou, pochován je na světelském hřbitově.  

Malířské tvorbě se věnovali i Panuškovi synové Jaroslav a Vladislav. 

Po mém dotazu kde paní Tamara Holoubková obraz spatřila, mi zaslala ještě doplňující zprávu:  

„V pražské galerii Diamant (je na rohu Lazarské a Rettigovy ulice, ofic. adresa Spálená 4, 

Praha 1) vystavuje společnost Karlštejnská a.s. krajinářské obrazy ze svých sbírek. Tam jsem 

narazila na obraz Panušky. Naštěstí ho měli také na pozvánce k vernisáži, a tak jsem si ho mohla 

zkopírovat.“ 

 
Jaroslav Panuška, Žehuňský rybník v podvečer,  

olej na kartonu, 50x65 cm, kolem 1925, sbírka Karlštejnská a.s. 
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Celý svět odsoudil hrůzný masakr, ke kterému došlo v pátek 22. července v Norsku, jenž 

si vyžádal životy nejméně 77 lidí. Breivikův extremismus byl namířený proti vládnoucí levicové 

straně a přistěhovalcům, hlavně muslimům. Útok začal výbuchy ve vládní čtvrti v centru Osla a 

pokračoval masakrováním mladých členů Dělnické třídy  na jejich ostrovním mítinku. Anders 

Behrinng Breivik je křesťan, konzervativních politických názorů. „Bylo to hrůzné, ale nutné,“ řekl 

po masakru na norském ostrově Ukoya vrah Anders Behring Breivik.  

V souvislosti s teroristickými útoky v Norsku přijala česká policie preventivně zvýšená 

bezpečnostní opatření. Zavedla posílené hlídky na mezinárodních letištích a v okolí objektů 

důležitých pro chod státu. 

 

Zpráva na internetu ze 14. října 2011:  KSČM plánuje znovu vybudovat „nový svět“. 

V rámci debaty před sjezdem, který se má uskutečnit příští rok v květnu, komunisté sní o 

vybudování socialismu v 21. století. Plány, jak má taková socialistická společnost vypadat, obsahuje 

předsjezdový dokument Materiály pro diskusi z letošního září. Za předstupeň socialismu považuje 

KSČM sociální stát. 

 

15. října 2011 protestovali lidé z celého světa proti chamtivým politikům a nemravnému  

chování velkých finančních korporací. Akce s názvem Jednotně  za změnu světa  (United for 

Globalchange) se konala v   951 městech.  Tohoto  sobotního dopoledne se protestovalo od rána také 

v centru Prahy. Demonstranti se vydali v průvodu k Úřadu vlády a na Pražský hrad.   

 

20. října 2011 obletěla svět zpráva, že Muammer Kaddáfi  byl zastřelen. Protože stopu 

zanechal i v Československu, které dvakrát navštívil, kde hojně kupoval zbraně, a  tehdejší prezident 

Gustáv Husák ho v Praze vyznamenal Řádem bílého lva s řetězem, učiním výjimku a  budu se jeho 

rozporuplné osobě věnovat  podrobněji.  

Kaddáfí se narodil jako syn pastevce roku 1942 u libyjského města Syrta. V mládí studoval na 

vojenské akademii v Benghází a pak v britském Sandhurstu, kde panovala přísná disciplína. V roce  

1969 důstojník Kaddáfí svrhl královský režim a  chopil se moci. Poté, co svrhl monarchii a dal 

vzniknout republice, šikovně lavíroval mezi kapitalistickým a socialistickým blokem. Roku 1977 

přejmenoval Libyi na Socialistickou lidovou libyjskou džamáhiríji.   Všeobecně však byl tento 

diktátor považován za podporovatele teroristických hnutí. V posledním desetiletí si ale kontroverzní 

plukovník posypal před světem hlavu popelem, vzdal se výroby zbraní hromadného ničení a 

odsoudil útoky v USA ze 11. září 2001. Navíc se zalíbil svým nekompromisním tažením proto 

s ním obnovily diplomatické styky a zvaly ho jako velectěného hosta do svých metropolí, kam 

přijížděl velmi barvitě s beduínskými stany, velbloudy a s ženskou ochrankou. 

 Dvakrát ženatý vůdce zplodil sedm synů a dceru. O rozvětvenou rodinu se Kaddáfí dokázal 

postarat. Během své diktatury nakupil majetek za 120 miliard eur (2,9 biliónu korun). Kaddáfí se rád 

pouštěl do historie a dalších věd. Říkal: „Kdybych nebyl vůdcem s velkým V, byl bych 

spisovatelem, literátem nebo učitelem“.  

Roku 2008 přijal čestný  titul „král králů Afriky“.  27. června 2011 vydal  Mezinárodní trestní 

soud na Kaddáfího a jeho blízké zatykač. 22. srpna  ovládli povstalci hlavní město Tripolis. 20. října 

2011  dobyli Syrtu, poslední baštu Kaddáfího, a ten  byl při útěku z města těžce zraněn a na následky 

zranění zemřel.  Tak skončil život nejdéle vládnoucího vůdce na planetě, který měl  v sobě krev 

svého otce, berberského kočovníka,  a stál v čele Libye 42 let.  

19. prosince 2011 informovala severokorejská média o smrti vůdce komunistické Severní 

Koreje. Ten podle nich zemřel dva dny před tím ve věku 69 let. Kim už v září 2010 označil za svého 

nástupce třetího syna Kim Čong-una. Pohřeb zesnulého vůdce byl stanoven na 28. prosince. 
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Zvažovalo  se, zda se předseda KSČM Vojtěch Filip svým kondolenčním dopisem  dopustil 

trestného činu.  

Všechny tyto události ze světa sledovali bedlivě i lidé v Žehuni, proto jsem se rozhodla 

podrobněji se o nich zmínit.  

 

 Využití  obecních  kronik  
 

Kroniku II. díl  jsem pravidelně využívala při jarních přátelských setkáváních seniorů 

k předčítání úryvků z posledního válečného roku 1944. Představila jsem také novou kroniku z let 

2000 – 2009. Do regionálního tisku – Žehuňský  zpravodaj – jsem zpracovala ukázky z  „Protokolů 

obecního zastupitelstva z let 1878 – 1920“  nazvané „Žehuň v dokumentech kroniky“. K příspěvkům  

do zpravodaje  „Českoslovenští legionáři v 1. světové válce“, k humorné  povídce  „Kdo má lepší 

víno“ a „Libněveská úzkokolejná železnice“ jsem využila i další dokumenty kroniky. 

Při říjnovém, listopadovém a prosincovém přátelském setkávání jsem předčítala úryvky 

z prvního dílu obecní kroniky z let 1932 – 1939 a  úryvky z druhého dílu kroniky z válečných 

událostí v Žehuni v roce 1945.   

Pro pana Milana Buška, který uvedl  v roce 2011  v budově někdejšího Václavíkova mlýna čp. 

2  do provozu malou  vodní elektrárnu, jsem vyhledávala v kronikách zprávy, vztahující se k rybníku 

a mlýnskému náhonu.  

V listopadu jsem také podle dokumentačních materiálů  odpovídala na dotaz pana Ivo 

Bohumila Kosiny (1931), žijícího od roku 1969 ve Švédsku, ohledně jeho předků ze Žehuně.  

Zápisy z kronik a podklady z dokumentačních  materiálů jsem využila při sestavování sborníku 

k oslavám 875. výročí založení  obce „Pohled na Žehuň a okolí v průběhu věků“ a „ 130 let Sboru 

dobrovolných hasičů“. 

Další materiály kroniky,  hlavně fotografie,   použila paní Vlasta Tůmová a pan Jan Blahák při 

tvorbě informačních  materiálů -  kalendáříků, měřítek, letáčků o obci, programů a pozvánek na 

oslavy 875. výročí obce.    

Výpisy z kronik a fotografie mi byly vodítkem při sestavování  textů na tři panely, které budou 

v rámci oslav instalovány po obci.  
 

 

Kronikářská práce v roce 2011  

 
 Kronikářský záznam za rok 2011 je vytištěn  včetně písemných dokumentů dvakrát. Je také 

zachycen  podobně jako záznamy kronik od roku 2000 na CD-R a dodatečně budou převedeny také 

na flash.   Podle instrukcí starosty obec Ing. Karla Horáka je jeden  výtisk kroniky včetně 

dokumentačních materiálů uchováván na kvalitním papíře a svázán, druhý spojen  kroužkovou 

vazbou.  

V roce 2011 jsem vytiskla také jeden exemplář „Historie kostela sv. Gotharda 

v Žehuni“.  Práce  zachycuje historii celého areálu  této  nemovité kulturní památky od počátku 

vzniku kostela až do roku 2011. V zápisech  dále pokračuji.  

Ve dvou exemplářích jsou  také vytištěny „Historie kina v Žehuni“, „Historie pošty v Žehuni 

ke 140. výročí jejího trvání“, „Historie domu čp. 11 a život některých jeho obyvatel“ a „130 let  

Sboru dobrovolných hasičů v Žehuni“. 

Se svolením Bc. Jitky Pichlové je pořízena kopie její bakalářské práce „Historie zaniklé tvrze 

Na Zámečku“.  
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Dokumentační materiály k ročnímu zápisu a finanční náklady  
 

Dokumentační materiály k  zápisu za rok 2011 jsou vedeny pod čísly 1303/11-1a až 1318/11-16b na 

zvláštních listech formátu A 3,  další dokumenty  jsou zařazeny jako přílohy ke kronikářskému 

zápisu přímo za  vlastním  zápisem. 
 

Za dokumentační materiály bylo za rok 2011 vydáno 7 526,- Kč, z toho barva do tiskárny 

5 915 ,- Kč, kvalitní papír 441,- Kč,  2x flash 839,- Kč,  drobný materiál 331,- Kč.  

Papír na běžný tisk  věnovala  paní Hana Fialová  jako sponzorský dar. Podobně jsem také 

získala pro kronikářské potřeby od paní Hany Fialové a paní Tamary Holoubkové euroobaly.  

 

 

Závěr  
 

Nemohu jinak, než na závěr letošního kronikářského zápisu uvést  různé pohledy několika  

současníků  na život a dění kolem nás.   

Politoložka Vladimíra Dvořáková soudí, že   Česká republika se nachází v politickém rozkladu. 

Tento názor zastává 76,9 procenta lidí, kteří se zúčastnili průzkumu společnosti Sanep. Na 

ministerských postech by dle průzkumu měla setrvat pouze trojice ministrů - Karel Schwarzenberg, 

Jiří Pospíšil a Jan Kubice. Dvořáková uvádí několik příčin, jež dle jejího názoru svědčí o politickém 

rozkladu země. Mezi ty řadí například nefunkční, byť silnou a ideologicky nepolarizovanou vládu, 

zájmové skupiny využívající politické  strany k  prosazování svých cílů, nekoncepčnost jednotlivých 

ministerstev, popírání principů právního státu či nedostatek kvalitních a odpovědných úředníků. S 

tímto názorem se ztotožňují více než tři čtvrtiny dotázaných. Lidé se zároveň domnívají, že premiér 

Petr Nečas není schopný a kompetentní. Tři čtvrtiny dotázaných by vyměnilo ministra obrany 

Alexandra Vondru (ODS). Veřejnost by dle průzkumu uvítala i odchod ministra financí Miroslava 

Kalouska (TOP 09), pro jehož výměnu se vyslovilo 69,9 procenta lidí. Více než 60 procent 

respondentů rovněž souhlasí s výměnou ministra školství Josefa Dobeše (VV), ministra práce a 

sociálních věcí Jaromíra Drábka (TOP 09) a ministra zdravotnictví Leoše Hegera (TOP 09).  

Prostí lidé v celé zemi, mezi nimi nechybí ani  občané Žehuně, vyjadřují svůj nesouhlas 

s poměry u nás adresně, razantně  a jadrně. Soudí, že Česko se od roku 1989 stalo zemí  bez pravidel 

a rozumných zákonů, zemí, kde se neměří všem stejným metrem, kde se děti rodí jako dlužníci jen 

proto, že si několik politiků postavilo mnohamilionové, luxusní vily jak v Česku, tak v zahraničí, že 

si pěchují vlastní konta, protože každý z nich ví, že špičkovým politikem nebude napořád. 

Nezastřeně se říká:  je smutné, že se řítíme do nekonečné propasti zadluženosti, za kterou my prostí  

občan nenese žádnou odpovědnost. Je smutné, jak se vrcholoví politici bezostyšně vysmívají svému 

voliči, kterému vděčí za své křeslo. Lidé pociťují hlubokou nespokojenost nad neustálým 

utahováním  opasků, jež  postihuje zase jen obyčejného člověka, který už tak musí počítat s každou 

korunu, aby uživil svoji rodinu. Gesto, kdy si páni poslanci odhlasují snížení platů o tři tisícovky, je 

opět neslýchaným výsměchem všem poctivým občanům. Při měsíčních příjmech, dietách, 

odměnách, či prémiích se jedná skutečně o částku zanedbatelnou, až směšnou. Prohnilý a 

zkorumpovaný státní aparát vůbec nezajímá, jak občané v této zemi opravdu žijí. Nikoho nezajímá, 

že exekutor zabavuje kvůli pokutám v městské hromadné dopravě  celé domy, které pak pod cenou 

prodává ve zmanipulovaných  dražbách. Nikoho to nezajímá, poněvadž se to všechno děje za tichého 

souhlasu státu,  mocipánů, kteří z toho všeho profitují. Je smutné, že se český občan se vším smířil a 

rezignoval,  jak tomu bylo za komunistického režimu. Je smutné, že zlo je opět v přesile.  

http://tema.novinky.cz/vlada
http://tema.novinky.cz/petr-necas
http://tema.novinky.cz/alexandr-vondra
http://tema.novinky.cz/ods
http://tema.novinky.cz/miroslav-kalousek
http://tema.novinky.cz/miroslav-kalousek
http://tema.novinky.cz/top-09
http://tema.novinky.cz/josef-dobes
http://tema.novinky.cz/jaromir-drabek
http://tema.novinky.cz/top-09
http://tema.novinky.cz/top-09
http://tema.novinky.cz/leos-heger
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Zdá se, že přichází čas, kdy po letech euforie, naivity, očekávání a víry ve sliby, si většina 

občanů začíná plně uvědomovat, že po roce 1989 se nepostavili do čela  této  země ti nejschopnější, 

ale ti, kteří byli nejdravější a nejsobečtější, kterým šlo o to urvat pro sebe co nejvíc,  že dnešní 

politický, mravní a kulturní úpadek způsobily takové jevy, jako jsou nedomyšlený nebo schválně 

nastavený způsob privatizace,  že kuponová privatizace přinesla zisk jen těm, co byli „u válu“ a měli 

informace. Lidé soudí, že  majetek , který vytvořili lidé práce za totality,  mohl přece tvořit dobrý 

základ pro hospodářské aktivity svobodné společnosti.  

Občané kritizují  neschopný parlament, neprofesionalitu státní moci a správy, právní džungli, 

nefunkčnost soudnictví,  nevymahatelnost práva, neschopnost  politiků,  kteří se rvou o pozice a na 

národ kašlou, neschopnost úředníků, korupci na všech stupních státního aparátu, zfalšované 

konkurzy, frašku vysokého školství, stav, kdy media nepřinášejí objektivní informace, ale filtrované 

zprávy určené k manipulaci veřejnosti. Lidé se obávají mafie všeho druhu, vidí, že  zase nám 

vládnou zkorumpovaní a pokřivení lidé,  že každý má tolik práva, kolik si utrhl. Lidé se bojí,  že čím 

slabší je demokracie nebo její zbytky, tím větší je nebezpečí vzniku  totality.  

                                                                              

Protože  bych nechtěla roční zápis končit takto pesimisticky, obracím  se k poznání, že mezi 

námi také ještě žijí  lidé pozitivní,   kteří dokáží vyjádřit svou snahu zlepšit věci v každodenním 

běžném životě, dokáží otevřít své lidské nitro, vyjádřit své  emocionální založení, vyslovit 

láskyplnými slovy své  pocity,  dovedou hovořit s lidským nadhledem i profesním přehledem.  

Dokladem toho je dopis, který jsem  obdržela. Jeho první část je určena obecnímu úřadu. 

Pisatel   Milan Bušek, kterého jsem poznala 15. června odpoledne u budovy někdejšího Václavíkov 

mlýna při jeho práci na malé vodní elektrárně, když jsem doprovázela výpravu cyklistů z Městce  

Králové na prohlídku historického areálu nemovité kulturní památky sv. Gotharda. V první části 

svého dopisu  reaguje  na předcházející rozhovor s administrativní pracovnicí obecního úřadu 

Marcelou Ševčíkovou o znečišťování náhonu, který přivádí vodu  na malou vodní elektrárnu. Dopis 

si zaslouží uvést jej celý.   

Pisatel píše:  „Podle pokynu OÚ Žehuň přeposílám do kroniky. Je to jen moje vyjádření, píši 

sám za sebe, nejsem nikým cenzurován.  Váhal jsem nad tou částí, kolem těch odpadků, ale je to 

nutné napsat, protože jen pravda nám bude schopna pomoci. Lež by jen prodlužovala spaní na 

vavřínech. Jsme schopni  monitorovat každou vteřinu kvalitu vody a informace po síti okamžitě 

přenášet s grafickým záznamem a výpočtem i hlášení havarijního stavu, protože čas od času si do 

náhonu někdo vypustí jímku či septik. Toto nebudeme  řešit, protože každé připojení ke kanalizaci 

stojí peníze a ty často nejsou hned. Přírodní bílkovina jako je hnůj a podobně ve vodě nevadí v 

přirozeném poměru a pravidelnosti s ohledem na počasí, období, průtok, teplotu.  Přírodě ale vadí 

saponáty, ropné produkty a podobně, které se přes bažanty, kachny,  ryby a další, co jen třeba pijí 

vodu,  mohou dostávat na stůl až k nám. Proto je třeba se chovat odpovědně, citlivě a nebýt lhostejný 

ke svému okolí a citlivě mnohé tyto nešvary postupně odstraňovat. Mám výhodu proti vám, že Ty 

vaše „poklady” vidím v podstatě jako host,  který není ovlivněn tím, že je má na očích stále, a tím 

netrpí třeba i tzv. provozní slepotou. Mít takové poklady kolem sebe, jako je váš kraj, který má vodu 

použitelnou  na pití, úrodnou zem, vláhu, dostatek zvěře, vzduch, klid, dobrý úřad, poštu v obci a 

podobně,  nemá každá obec.“ 

Dopis dále pokračuje: „ Jak to všechno vzniklo? Vracel jsem se asi před 4-5 lety z Prahy a 

uviděl na silnici u Dlouhopolska ceduli ohlašující prodej ryb a výlov rybníku. Odbočil jsem a u 

rybníku jsem z rozhovoru zjistil, že je zde malá vodní elektrárna, která dosud není v provozu. 

Promluvil jsem s panem Kavkou, který se mi od počátku jevil jako velmi příjemný, poctivý a slušný 

člověk. To byl asi i hlavní důvod a začátek našeho dialogu. 

Vzpomněl jsem si na roky 1977, 1978 a 1979, kdy jsme pomáhali kácet jehličnaté stromy na 

svazích pod náhorními rovinami Krušných hor kolem Pernštejnu, které byly v tisících hektarech 

vlivem emisí suché, bez života,  voda v potocích byla kyselá a také bez života, zbarvená dohněda 

výluhy jehličí a rašeliny. Po pádu stromu se muselo chvíli čekat, až se rozptýlí prach a popílek, aby 
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bylo vidět na práci při zpracování dřevní hmoty. To byl výsledek výstavby tehdy údajně moderních, 

ale bohužel ve skutečnosti nekvalitních výroben elektřiny, spalujících uhlí s velmi nízkou efektivitou,  

a neodsířené, a to bohužel i přesto, že již v té době existoval princip zvýšení účinnosti a efektivity.“  

 Dále  pisatel vysvětluje výhody vodních elektráren: „Je třeba si uvědomit, že  stroj na páru 

pomocí uhlí předá z měrné jednotky uhlí pouhých 16 % pohybové energie, motor na benzín 35 %, na 

naftu 42 % a generátor na MVE Žehuň má účinnost kolem 92-93 %, přičemž vodní turbína má přes 

80 % - 94 %. Proto spalování uhlí je vysoce neefektivní,  je lépe ho využít jinak a jen jako rezervu do 

budoucna, a ne způsobem „po mně potopa“.  

 Pokud by se nechaly v provozu všechny provozované MVE v tehdejší ČSSR, nemuselo by se 

investovat do výstavby  velké tepelné elektrárny.  Nemuselo by se zbytečně pálit uhlí, ničit vodu, 

vzduch, rostliny a živočichy.    Kam všude se mohly prostředky investovat, kde bychom  jako národ 

dnes již byli, kdyby na místo emocí, násilí a zbraní zavládl více rozum. 

 Protože nelze vstoupit do jedné řeky dvakrát, nemá smysl se k tomu již nijak často vracet, ale 

je to velké poučení pro nás i naše budoucí generace, aby se  tyto chyby neopakovaly.  

 Když jsem poprvé uviděl MVE v  Žehuni, vzpomněl jsem si na archivní dokumenty, jak se tyto 

prostředky ničily, zalévaly betonem, odvážely do šrotu a tak dále. Historie je na mnoha místech 

velmi podobná, protože procesy byly řízeny tlakem, emočně a centrálně z Prahy a z jejich poboček.“ 

/Poznámka kronikářky:  v Žehuni se prostor turbiny v sedmdesátých letech zasypával popelem./ 

 „Téměř vše se na turbíně MVE vyměnilo nebo opravilo, zrekonstruovalo či vyladilo, včetně 

kovových přírub ve zdech betonu. Veškeré práce dosud nejsou hotové. Dodal se generátor s vysokou 

účinností z Frenštátu, automatizovaný systém řízení, zabezpečení,  stavidla na elektromotor a 

automatický pohon na regulaci turbíny i jalové propusti, zbývá dodat česle s automatickým čištěním, 

zbudovat několik dalších zlepšení a vylepšení a doladit veškeré prvky k vysoké efektivitě a kvalitě. 

Maximální kvalita dodávky elektřiny je zajištěna už před připojením a byla podrobena mnoha 

zkouškám, které všechny dopadly velmi  pozitivně.“ 

A nyní následuje část  dopisu v níž pisatel vyjadřuje opět svůj vztah k ochraně přírody:  

„ Jediné, co nás zde v současnosti trápí je to, že přestože je zdejší obec Žehuň položena  

v nádherném místě, má polohu země,  vody i vzduchu s vysokou úživností, kde vegetace roste  

mnohem lépe než na horách, příroda je bohatá na zvěř. Jako je dnes již mnohde velmi vzácný zajíc, 

bažant i koroptev, nedaleko u Nymburku je poslední hnízdiště jeřábů popelavých, jsou zde široké 

možnosti využití i vyžití. Přesto  se najde někdo, kdo pohodí petláhev, skleněnou láhev či kanystr od 

oleje nebo litinovou vanu do náhonu, mrtvého králíka či kočku a my to musíme zbytečně dobývat 

ven, sbírat střepy, aby se někdo nezranil. To je to, co mne mrzí, že za krásami jezdíme do zahraničí 

nebo jinam daleko a nejsme schopni se postarat o své okolí či okolí svého domova.  Jedním z cílů 

bude také pokusit se vyčistit náhon alespoň proplachem nebo pokud to bude možné i jinak lépe.  

 Chci Vám také říci, že Česko má  schopné lidi,  z nichž mnozí předčí i špičkové odborníky ze 

zahraničí. Proto jsem na dodávku elektročásti  požádal špičkového odborníka, jehož automatiky 

slouží na mnohých místech Evropy,  mimo jiné  až v dalekém Japonsku. Tyto automatiky jsou jeho 

patentem, výrobou i montáží a pracují s vysokou spolehlivostí.“ 

A opět se pisatel přesouvá do svých hlubokých osobních emociálních prožitků:  

„Během této montáže nás ale postihla tragédie. Tomuto geniálnímu dodavateli velmi vážně 

onemocněla žena,  a tak jsme věnovali její záchraně mnoho sil a energie, což bylo i důvodem k 

pozdějšímu připojení MVE k síti. Ženu převezla sanitka do pražské nemocnice IKEM a její manžel 

každé možné ráno pracoval na MVE Žehuň, dopoledne a po obědě byl u své ženy a odpoledne opět 

neúnavně pracoval na instalaci elektrického zařízení. Přestože žena byla v  pasivní  péči tři  roky a v  

intenzivní péči lékařů asi 10 měsíců a sháněli jsme i pomoc léčitelů, nepodařilo se ji přes veškeré 

úsilí zachránit. 10. 5. 2011 odpoledne zemřela......To byl šok i pro mne, který jsem již viděl ledacos, i 

to jak vypadá chorvatská babička, když v blízkosti Plitvických jezer kopla  motyčkou i  přes 

předchozí varování do ocelového „ananasu”, po jehož výbuchu hledáte části původce po širokém 

okolí (ananas je přezdívka pěchotní nástražné miny, které jsme odminovávali na území Chorvatska, 

kde autor zaminovaní „ztratil” dočasně paměť, kam všude miny rozmístil).  
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Po smrti manželky přítele se v podstatě  téměř vše dočasně „na chvíli” zastavilo. I tuto 

překážku jsme překonali a dílo dokončili. V závěrečné fázi už jsem nesl největší břímě skoro sám, 

abych ulevil kolegovi, kterého dlouhodobě znám a druhému kolegovi, který musel na operaci s 

delším léčebným pobytem a nezatěžováním. Tolik prostředků jde do zdravotnictví, a stejně jsou  

někde stále chyby. Jde snad do zdravotnictví prostředků málo? Jsou efektivně využívány?“ 

Tady je na místě dodat, že pisatel, jak jsem se později dozvěděla, byl vojákem z povolání. Sám 

ale o svých  zkušenostech  z misí  v zahraničí nehovořil. Ačkoliv by se obsah dopisu mohl zdát  

některému čitateli nesourodý a roztříštěný,   a s touto reakcí jsem se také  při jeho předčítání setkala,    

mne osobně oslovil svou  lidskostí, která  předčila všechno profesionální,  a proto při jeho 

reprodukci neodděluji odborné od lidského, ale úmyslně dopis předávám v jeho celistvosti.  

„ Mechanickou část dodávala firma ze západních Čech, která také pracuje špičkově a také ji 

znám kolem dvaceti  let. Je mezi námi nejen vztah ekonomický, ale také hlavně - a to je více - 

přátelský, proto nás ztráta manželky našeho přítele a matky dvou dětí velmi zranila.  

 Proč Vám to píši? Mnoho, hlavně mladých lidí si dnes dlouhodobě vydobytých užitků často 

neváží, hazarduje se svým zdravím na místo toho, aby se učili jak žít lépe. Naši předkové o tuto 

českou kotlinu museli bojovat nejen doma, ale i v zahraničí daleko od domova. Neustoupili, a proto 

dnes žijeme, ale mnozí z nich padli a je třeba na ně a jejich oběti nezapomenout. Vím to od své 

babičky, protože děda byl legionář a vrátil se domů až v roce  1924 přes Vladivostok, Indii, italský 

Terst.  Daleko větší cenu má láska, přátelství. Peníze,  přestože jsou nutné a se vším propojené, jsou 

skutečně až někde úplně na konci, i když  jsou k životu zatím stále ještě zapotřebí. 

 Moji zaměstnanci mají větší plat než já, protože já nemám žádný plat ani mzdu. Nestávkuji a 

nestěžuji si. Vše vracím zpět do podnikání, abychom se měli lépe. Nepotřebuji mít letadlo, BMV ani 

vilu na pobřeží v Dominikánské republice. Potřebuji mít ale životní jistoty, zdravý vzduch a vodu, 

zemi, která bude plodit, děti, které budou zdravě vyrůstat, a spokojené lidi kolem sebe.  Chci, 

abychom si skutečně vážili toho, že jsme opět dokázali  malinko přivřít nějaký ten komín od tepelné 

elektrárny a ušetřili zase nějaké tuny uhlí,  vzduch a kvalitu vody. Je to náš vzduch, naše voda, naše 

krajina, naše zdraví a náš život. Jiný život nemáme a jiný život mít již nebudeme.  Je třeba postupně 

a bez násilí vrátit věci k účelům, které jim náleží, aby nám sloužily podle našich potřeb. 

 Ještě jednu věc  nemohu nepřipomenout. Každou chvíli je v televizi vidět,  jak je trápen nějaký 

pes nebo kočka či jiné zvíře.  Nemělo by se to stávat, to určitě ne! Je třeba si uvědomit, že psů a 

koček je kolem nás nepřeberné množství a že jsou živočichové a rostliny a jiné životy, které jsou dnes 

před vyhubením. To je vážná věc, protože je nejen chybou   vyhubit je, ale i proto, že nevíme, kdy 

jejich vlastnosti budeme schopni poznat a využít. 

 To vše se týká zvířat a života kolem nás. Mnohem horší je ale to, že desetitisíce dětí v dětských 

domovech denně usínají bez mámy a táty, což bývá příčinou budoucího klientelismu výkonné státní 

moci. Je třeba nezapomenout na lidi kolem sebe, na své blízké,  a to i když nejsou dokonalí, 

abychom jim nenosili květiny na hrob, kdy už  jim nebudou nic platné. 

 Budete vědomky i nevědomky využívat energii MVE Žehuň nebo její část. Vždy když je nějaká 

takováto kvalitní výrobna nablízku, je i lepší kvalita dodávané energie. Aniž o tom víte, všem se Vám 

zvedla životní úroveň.  Přeji Vám ji.  

Nyní přesunu svou energii na obnovu dalšího zdroje jinde. Po skončení nájemní smlouvy bude 

MVE Žehuň předána zpět vlastníkovi do užívání. Přeji Vám všem tuto výhodu a lepší životní úroveň, 

zasloužíme si ji.     Milan Bušek“.  

 

Přestože má pan  Bušek četné kritiky, vážím si do jako člověka se srdcem na pravém místě, 

člověka přímého, četného, který jde nekompromisně za věcí, o jejíž správnosti je přesvědčen.    

V kronikářském zápisu příštího roku se  dozvíme, jaké překážky se staví jeho záměru do cesty.  

 

Těmito řádky jsem měla v úmyslu zápis za rok 2011 alespoň částečně optimisticky  ukončit, 

ale stalo se jinak. Vyhlídky analytiků pro nastávající rok 2012 mě zaujaly natolik,  že jsem od svého 

původního záměru musela upustit,  a omlouvám se za to.  
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Analytik Raiffeisenbank Michal Brožka soudí, že první měsíce roku 2012 poznamená dluhová 

krize v eurozóně a koruna bude dál slábnout. Řešení  těch nejurgentnějších evropských problémů 

zřejmě potrvá v lepším případě několik měsíců, proto se nepočítá na první čtvrtletí roku 2012 téměř 

s žádným posílením české koruny. Od 1. ledna postihnou velkou část našich lidí úsporná opatření 

vlády. Nárok na porodné   bude mít pouze rodina, jejíž příjem je nižší než 2,4 násobek životního 

minima, výrazně také klesne rodičovský příspěvek, sníží se podpora stavebního spoření, nárok na 

plnou výši podpory v nezaměstnanosti nebude mít ten, kdo z práce odešel z vlastní vůle a bez udání 

důvodu, platy státních zaměstnanců s výjimkou učitelů klesnou o deset procent, příspěvek na péči při 

lehké závislosti klesne ze 2000,- Kč na 800,- Kč.   

 Pokud se naplní nejčernější scénáře, Evropa se bude potácet v ekonomických potížích. Není 

vyloučeno, že i Češi budou chodit do práce jen čtyři dny v týdnu, ovšem také za zkrácenou mzdu. Je 

možné, že  důchody se mohou snížit o pět a více procent. Současně se zvýší daně,  a to jak u 

fyzických osob, tak u daně z přidané hodnoty. Politologové na sklonku roku upozorňovali, že  příliš 

černé scénáře a varianty možných řešení by mohly vyvolat v lidech negativní očekávání. Podle 

psychologů má člověk určitý práh snesitelnosti.  Lidé mohou  otupět, propadnout depresím, mladí 

lidé ztrácet představy o své budoucnosti. 

Nezbývá než věřit, že se tyto černé scénáře plnou měrou nenaplní !  

  

                                                     Zapsala: 

                                                                                                Ludmila Tvrdíková, 

                                                                                                kronikářka obce  

        
Poznámka:                            

Přiložený seznam dokumentů je součástí originálu ve vázané knize kronikářského zápisu  za 

rok 2011.  Dokumentace uváděná pod čarou je ukládána na volných listech formátu A3. Výběr 

fotografií za rok 2011 obsahuje ALBUM  K PAMĚTNÍ KNIZE OBCE  ŽEHUŇ. 
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dokumenty  k roku 2011 
 

 

Výdaje 2010 

Neuvěřitelné: povedená čtveřice vykradla  i márnici v Žehuni 

Velikonoční dílna 16.4. 2011 

Sčítání osob, domovní list, bytový list 

Březnové přátelské setkání seniorů 

Dubnové přátelské setkání seniorů 

Plán kulturních akcí pro rok 2011 

Národopisná společnost – dopisovatelé 

Velký čarodějný oheň 30. dubna 2011 

Žádost o grant TPCA Partnerství pro Kolínsko 

Plakát na koncert klasické kytary v kostele sv. Gotharda  

Den dětí 28.5. 2011 

Svatební oznámení Marta Doskočilová – Josef lohnický  - 17.4. 1943 

Geografická mapa Království  českého z roku 1720 

Mapa rybníků na Poděbradsku z roku 1790 

Středočeský Fond podpory dobrovolných hasičů a  složek IZS – žádost o dataci 

Návrhy znaku a vlajky obce Žehuň 

Úzkokolejné železnice 1 na  bývalé Severozápadní a české obchodní dráze  

Křestní list Františky Vinduškové, vydaný 29.6. 1867 farářem Matějem Bartošem  

Charitativní koncert Komorního sboru Resonance v kostele sv. Gotharda 19.6. 2011 

Václav František Vlasák, nar. 30.prosince 1898 – dokumenty  

Rozpis bohoslužeb v kostele sv. Gotharda na červenec 2011 

Výběrové řízení na uzavření smlouvy o poskytování zdravotní péče pro Žehuň a okolí 

Kanalizace Žehuň – odkanalizování zbytku obce  

Žádost o schválení obecních symbolů 

Dokumenty k ordinaci ve zdravotním středisku v Žehuni  

Dny evropského dědictví v Žehuni  

Nabídka projektových prací na kostel v Žehuni – Murus 

Kostnice – Krytina bobrovková jednoduchá na louče – dokumenty 

Stavební povolení stavby „Kanalizace Žehuň – odkanalizování zbytku obce“ 

Děkovný dopis rodině Ing. Svobody za sponzorský dar na kostnici 

Dokumenty k udělení symbolů obce z Parlamentu ČR – rozhodnutí a další doklady 

Návrh rozpočtu na rok 2012 

Druhá žádost ke Středočeskému Fondu kultury a obnovy památek z 13.12. 2011 

Žehuň zachraňuje kulturní dědictví 

Žehuň s okolím je klenot, který  pokorně čeká na své objevení 

Kostnice – předání další části peněz z dobrovolných darů – doklad 

Seznam jubilantů v roce 2011 

Zápisy\ za zasedání Zastupitelstva obce Žehuň 

Žehuňské zpravodaje číslo 17, 18, 19 20 

Výkaz obecní knihovny v Žehuni za rok 2011 
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